




3 اقتصادی

فرشاد مومنی اقتصاددان :

افزایش قیمت سوخت ٤٠٠ هزار فرصت شغلی 
را از بین می برد

یک اقتصاددان با بیان اینکه افزایش قیمت سوخت باعث از بین رفتن 400 هزار 
فرصت شغلی در کشور می شود، گفت: رشد قیمت سوخت افزایش 7 دهم درصدی 

تورم را به همراه دارد. 
فرشاد مومنی در سلسه سخنرانی های بررسی بودجه سال ٩7 با اشاره به برنامه 
ششم توسعه اظهار داشت: انچه تحت عنوان برنامه ششم توسعه به تصویب رسید یکی 
از بی کیفیت ترین برنامه ها در طول تاریخ برنامه های ایران بود و شرایط  به گونه ای 

است که همه چشم ها به سمت برخورد دولت با مسئله بودجه است.
وی افزود: بودجه برجسته ترین نماد نحوه تعامل بین دولت و ملت از جنبه اقتصادی 
است و اگر گوشه چشمی به سمت إصلاح بودجه باشد بسیار امیدوار کننده خواهد 

بود.
مومنی با تاکید بر اینکه هیچ عاملی به اندازه نحوه رابطه دولت و ملت تعیین کننده 
نیست گفت: هر کشوری که به سمت توسعه حرکت کرده با مردم خود صادق بوده و 

تنها با اعتماد و همکاری متقابل می توان کشور را ارزان اداره کرد.
این اقتصاددان خاطر نشان کرد: افراد در تمامی بحران هایی که در کشور بوجود 
امده دولت ها را مقصر دانسته اند این در حالی است که بخش بزرگی از ساختار قدرت 
با اشتباهات به وجود امده همنوایی داشته و بسیاری از خطاهای راهبردی را نادیده 

گرفته اند و از کنار مسائل مهم سهل انگارانه عبور کرده اند.
وی با تاکید بر اینکه اگر اصلاحی باید صورت گیرد تنها منحصر به قوه مجریه نیست 

گفت: تفکیک قوه مجریه با سایر قوا، تفکیک بی موردی است .
مومنی افزود: ضمن انکه در فضای رانتی نقش گروه های پر نفوذ و ذینفع کمرنگ 
نیست. وی گفت: هر نوع ملاحظه غیر کارشناسی و غیر ملی در مجلس در خصوص 

لایحه بودجه سال ٩7 مشکلات غیر قابل برگشتی به دنبال خواهد داشت.
مومنی خاطر نشان کرد: بررسی بودجه باید از دو منظر سطح خرد و کلان در نظر 
گرفته شود اینکه ایا ابزار پیگیری و تحقق اهداف کلان اقتصادی در خصوص اشتغال 
کامل ،توزیع عادلانه درامدها و رشد مستمر اقتصادی و تسهیل توسعه در آن دیده 

شده یا خیر .
این اقتصاد دان افزود: طی ١٥ سال گذشته وضعیت بودجه هر سال فاجعه امیزتر 
از سال قبل از آن بوده و دولتها بزرگ بی تحرک و ناتوان و بسیار پر خرج بوده اند و 

بسیار گران اداره شده اند.
 مومنی گفت: از سال ١٣٦٨ تاکنون 4 دولت تجربه شده که درباره بسیاری از 
مسایل فرهنگی اجتماعی سیاسی  و بین المللی دیدگاهی بین صفر تا ١٨0 درجه 

داشته اند که در رفتارهای کوتاه نگرانه هماهنگ بوده اند.
مومنی تصریح کرد: کارشناسان معتقدند افزایش قیمتها فروپاشی بسیاری از مشاغل 
را به دنبال دارد و بین ٣٨0 تا 400 هزار فرصت شغلی با افزایش قیمت سوخت از 
بین خواهد رفت. وی گفت: در تحقیقی که مرکز پژوهش های مجلس انجام داده 
گفته شده با افزایش بهای بنزین حدود 7 دهم درصد تورم ایجاد می شود اما در 
مقابل محمد باقر نوبخت مدعی است افزایش بهای سوخت تنها ٢.4 دهم درصد تورم 
به همراه دارد. مومنی افزود: از منظر اقتصاد سیاسی این سیاست در عین حال که 
معیشت مردم را بهم ریخته فقر را هم بیشتر کرده و بنگاه های تولیدی را هم با مشکل 
مواجه کرده است. وی افزود: یکی از مهمترین پیامدهای افزایش قیمت ها  تشدید 
بحران در بخش های مولد است که با افزایش هزینه های تولید بلافاصله شاهد تعمیق 

وابستگی به خارج از کشور و افزایش واردات کالاهای مصرفی خواهیم بود.
وی خاطر نشان کرد: در سند لایحه بودجه سال ٩7 رقم پیش بینی شده برای 
مالیات بر ثروت ٣٥ هزار میلیارد تومان و رقم مربوط به مالیات بر مستغلات ١٢ هزار 
میلیارد تومان براورد شده است همچنین هزینه های مربوط به خسارتها و جریمه های 
رانندگی با ضریب 70 درصد 77 هزار میلیارد تومان پیش بینی شده که از مجموع این 

اعداد مشخص است که جهت گیری ضد توسعه ای به نفع غیر مولدها وجود دارد.
مومنی گفت: می توان با تعیین مالیات مثلا ١0 درصد بر روی خودروهای ١00 
میلیون به بالا اثر ضد انگیزشی برای مافیای خودروهای وارداتی بوجود اورد اما به 

نظر می رسد منافع ثروتمندان برای دولت اهمیت بیشتری دارد تا بقای فرودستان.
وی گفت: وزیر راه مدعی است با افزایش نرخ سوخت میزان تصادفات رانندگی کم 
خواهد شد اما ایا افزایش نرخ سوخت افزایش حمل و نقل عمومی را هم به دنبال دارد؟

مومنی افزود: رشد قیمت حامل های انرژی، قطع یارانه ٣0 میلیون نَفَر، افزایش 
بهای نان و دلار رکود تورمی را تشدید کرده و فشار بر طبقه ضعیف را بیشتر می کند.

معاون اقتصادی بانک مرکزی  مطرح کرد 

توقف افزایش نرخ تورم در صورت اصلاح 
قیمت حامل های انرژی 

معاون اقتصادی بانک مرکزی اعلام کرد: در صورت اصلاح قیمت حامل های انرژی، 
میزان افزایش نرخ تورم جزئی بوده و به طور موقت به بالای ١0 درصد افزایش می 

یابد اما به سرعت به محدوده تک رقمی باز می گردد. 
اصلاح قیمت حامل های انرژی یکی از راه های تامین مالی اجرای قانون هدفمندی 
یارانه ها به شمار می رود که سناریوهای مختلفی در این زمینه در دولت در دست 
بررسی است؛ حجت الاسلام حسن روحانی رییس جمهوری به مردم اطمینان داده 
است که قیمت حامل های انرژی یعنی بنزین و گازوئیل بیشتر از نصف قیمت جهانی 
آن افزایش نخواهد یافت. در این پیوند »پیمان قربانی« معاون اقتصادی بانک مرکزی 
درباره پیش بینی اخیر صندوق بین المللی پول از احتمال بازگشت تورم دو رقمی 
به اقتصاد ایران، در پاسخ به ایرنا گفت: در این گزارش برای سال جاری نرخ تورم 
تک رقمی پیش بینی شده است اما با توجه به اینکه نرخ تورم کنونی نزدیک به ١0 
درصد است، انتظار صندوق بین المللی پول این است که با اصلاح قیمت حامل های 
انرژی این نرخ به صورت موقت به بالای ١0 درصد برسد اما بار دیگر به محدوده تک 
رقمی باز خواهد گشت. وی درباره اینکه پیش بینی بانک مرکزی از میزان اثر اصلاح 
قیمت حامل های انرژی بر شاخص تورم چیست اظهارداشت: این موضوع بستگی به 
سناریوهایی دارد که دولت اعمال می کند؛ همانطور که می دانید هنوز به طور دقیق 
در این زمینه تصمیم گیری نشده است و هر زمانی که در مجلس تصویب شود، می 
توان در این باره اظهار نظر کرد. عضو هیات عامل بانک مرکزی در عین حال تاکید کرد 
که این نهاد همواره اقدام های احتیاطی و لازم را برای حفاظت از تورم انجام می دهد؛ 
ممکن است در سایه تعدیل نرخ حامل های انرژی شاهد افزایش جزئی در نرخ تورم 
باشیم اما این افزایش کاملًا طبیعی بوده و نقصی از این بابت به سیاست های بانک 
مرکزی وارد نیست. قربانی ماهیت تعدیل نرخ حامل های انرژی را ایجاد تورم دانست 
وگفت: با اقدام هایی که در نظر داریم، نرخ تورم را به خوبی مهار می کنیم و به سرعت 

به محدوده تک رقمی باز می گردیم.
**تصمیمی برای کاهش نرخ سود بانکی نداریم

معاون اقتصادی بانک مرکزی درباره اینکه آیا برنامه ای برای کاهش نرخ سود سپرده 
وجود دارد، گفت: بانک مرکزی در این زمینه ندارد اما انتظار می رود با تعدیل نرخ 
سود سپرده های کوتاه مدت و بلندمدت که از شهریور ماه امسال اجرایی شد، هزینه 

تجهیز منابع بانکی کاهش یابد و به دنبال آن نرخ سود تسهیلات بانکی پایین بیاید.
قربانی افزود: در سایه اجرای بخشنامه الزام بانک ها برای رعایت نرخ سود ١٥ 
درصدی برای سپرده های یکساله و ١0 درصدی برای سپرده های کوتاه مدت، 
١0 درصد از سپرده های بانکی از کوتاه مدت به بلندمدت جابجا شد که اقدام بسیار 
مناسبی بود که جلوی تلاطم در بازارهای دیگر را گرفت. وی ادامه داد: الزام رعایت نرخ 
سودها و نیز کاهش نرخ سود سپرده های کوتاه مدت به ١0 درصد، فضای مناسبی را 
فراهم می کند تا در آینده نرخ سود تسهیلات هم کاهش یابد. قربانی موفقیت اجرای 
این بخشنامه را مرهون همکاری وزیر صنعت، معدن و تجارت در ساماندی نرخ های 
سود خودروسازان دانست و گفت: بررسی های ما نشان می دهد که خودروسازان نرخ 
سود تامین مالی و جذب سرمایه در خودروسازان حداکثر سه درصد بالاتر از نرخ سود 

نظام بانکی است و این موضوع به خوبی رعایت می شود.
معاون اقتصادی بانک مرکزی افزود: با همکاری وزارت امور اقتصادی و دارایی در 
زمینه ساماندهی نرخ های سود در صندوق های سرمایه گذاری با درآمد ثابت هم 

اقدام های مناسبی انجام شد تا نرخ های سود مصوب در نظام بانکی استقرار یابد.
قربانی تاکید کرد: رویکرد بانک مرکزی این است که نرخ های سود با اقتضائات 
اقتصاد کلان هماهنگ باشد و منفعت سپرده گذار، تسهیلات گیرنده و سهامداران 

بانکها را یکجا ببیند.

هفت سال پس از اجرای قانون هدفمندی یارانه ها بیش از 7٦ میلیون ایرانی 
در فهرست یارانه بگیران قرار دارند. بنا به گفته کارشناسان تصمیم دولت به 
حذف یارانه بگیران در سال آینده می تواند زمینه ساز تغییرات بزرگ اجتماعی و 

اقتصادی در سال آینده باشد.
در حالی 7٦ میلیون ایرانی در پایان شهریور ماه یارانه 4٥ هزار و پانصد تومانی 
دریافت کرده اند که پیش از این سه بار دولت تلاش خود را برای کاهش تعداد 
یارانه بگیران به مرحله اجرا گذاشته است.  دولت یازدهم از اولین روزها فعالیت 
خود نسبت به کاهش تعداد یارانه بگیران اقدام کرد و در سال اول فعالیت کمپین 
نه به یارانه نقدی را با هدف انصراف خودخواسته مردم از دریافت یارانه کلید زد. 
 در قالب اجرای این سیاست اما تنها ٢.4 میلیون نفر از دریافت یارانه انصراف 
دادند، از این رو سیاست دیگری مبنی بر شناسایی پردرآمدها برای حذف از 
فهرست یارانه بگیران در دستور کار قرار گرفت. در قالب اجرای سیاست دوم یعنی 

شناسایی پردرآمدها ، یارانه 4 میلیون نفر قطع شده است، اما هنوز شمار یارانه 
بگیران ایرانی بخش اعظم جمعیت ایران را تشکیل می دهد. 

 قانون هدفمندی یارانه ها از روز ٢٨ آذرماه سال ١٣٨٩ ، با اعلام رسمی محمود 
احمدی نژاد در صدا و سیما اجرایی شد. وی در همان اولین سخنرانی خود در 
این خصوص تاکید کرد که یارانه با هدف جبران هزینه های ناشی از افزایش 
قیمت ها در حساب های مردم قرار می گیرد. احمدی نژاد بدون اشاره مستقیم به 
تعداد مشمولان یارانه اعلام کرد چند میلیون نفر از دریافت یارانه انصراف داده اند.
 پس ازآن دریافت یارانه بر اساس مکانیزم پیش بینی شده از طریق ثبت نام 
فراگیر از سوی مردم صورت گرفت،به طوری که امروز بنا به گزارش های رسمی 

جمعیتی نزدیک به 7٦میلیون نفر یارانه دریافت می کنند.
سال تحول

این روزها تصمیم گیری برای کاهش تعداد یارانه بگیران چالش اصلی دولت 

دوازدهم برای سال آینده است.اگر این تصمیم اجرایی شود، سال آینده را می 
توان سال تحول در عرصه پرداخت یارانه از سوی دولت دانست. در قالب لایحه 
بودجه سال آینده دولت پیش بینی حذف ٣٣ میلیون یارانه بگیر را داشته و این 
مهم با تصویب نجلس شورای اسلامی اجرایی خواهد شد.  مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی در گزارشی مبسوط پیرامون لایحه بودجه ، به موضوع 
مذکور پرداخته و تاکید کرده است: »در رابطه با میزان پرداخت یارانه نقدي و 
غیرنقدي توجه به این مهم ضروري است که در حال حاضر بالغ بر 4١٢ هزار 
میلیارد ریال بابت یارانه نقدي و غیرنقدي پرداخت می شود.« رویه اي که البته با 
توجه به پرداخت یارانه یکسان به افراد نیازمند و غیرنیازمند با انتقادهاي فراوانی 
روبرو بوده است. درراستاي اصلاح این رویکرد در لایحه بودجه پیش بینی شده 
است که پرداخت یارانه نقدي و غیرنقدي به ٢٣ هزار میلیارد تومان کاهش یابد. 
به گزارش خبرآنلاین ، این میزان کاهش در پرداخت یارانه نقدي با فرض عدم 
کاهش یارانه ٢ تومان پرداختی به هر نفر ، به معناي حذف حدود ٣٣ میلیون 
نفر از دریافت یارانه نقدي است. البته کارشناسان می گویند، امکان پذیري این 
مهم با توجه به تجربیات گذشته کشور لازم است به دقت مورد بررسی قرار گیرد. 

بودجه ای برای خداحافظی با فقر
در این میان توجه به این نکته ضروری است که ماجرای حذف یارانه ٣٣ میلیون 
نفر در بودجه سال آینده به قدری با توجه افکار عمومی و رسانه ها روبرو شد که 

مفاد تصمیم اتخاذ شده از سوی دولت مورد واکاوی قرار نگرفت. 
 در حالی که دولت حذف این تعداد یارانه بگیر را در سال آینده مد نظر دارد، 
اعتباری برای رفع فقر در جامعه نیز در این قالب در نظر گرفته است که اجرایی 
شدن این تصمیم می تواند زمینه را برای تغییرات بزرگ اجتماعی و اقتصادی در 
سال آینده آماده کند.   مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در این زمینه 
تاکید کرده است:» نکته مثبت تبصره ١4 لایحه، شفافیت در سمت مصارف 

سازمان هدفمندسازي یارانه هاست.
مصارف سازمان هدفمندسازي مبلغ ٣7٢ هزار میلیارد ریال پیش بینی شده 
که فقط ٢٣٢ هزار میلیارد ریال بابت پرداخت نقدي و غیرنقدي به خانوارها 

اختصاص خواهد یافت.
همچنین 7٢ هزار میلیارد ریال به منظور کاهش فقر مطلق در خانوارهاي هدف 
)موضوع ماده 7٣ قانون برنامه ششم توسعه( و ٣7 هزار میلیارد ریال بابت کاهش 
سهم هزینه هاي مستقیم سلامت مردم )موضوع ماده 4٦ قانون الحاق برخی مواد 
به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت(و ٣٣ هزار میلیارد ریال بابت یارانه 

نان و خرید تضمینی گندم اختصاص خواهد یافت.«

واکاوی  قانون هفت ساله در بودجه سال آینده 

قطع یارانه ها مساوی با حذف فقر مطلق؟

شنبه -دوم دی ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4453

یک اقتصاددان: 

٤٠ درصدفعالیت های اقتصادی ایران دچار فرار مالیاتی است

 استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی گفت: دولت در حالی 
باید مالیات را جایگزین درآمدهای نفتی کند که 40 درصد از 
فعالیت های اقتصادی ایران دچار فرار مالیاتی است و حدود 
٢0 تا ٣0 درصد از بنگاه های بزرگ اقتصادی هم از مالیات 

معاف هستند. 

»مهدی تقوی« با تاکید بر اینکه دولت باید چتر مالیاتی خود 
را همه گستر کند،افزود: ساختار اقتصاد کشور منحصربه فرد 
است یا بهتر است بگویم منحصربه فرد شده است؛ هنوز هم 
اقتصاد نتوانسته تبعاتی که تصمیمات دولت نهم و دهم به آن 
وارد کرده، را جبران کند. در این شرایط خاص بودجه و تمام 

برنامه های اقتصادی از وضعیت تأثیر می گیرد.
وی ادامه داد: بودجه جاری دولت براساس سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی و برنامه ششم توسعه، باید متکی به درآمدهای 
از هزینه های جاری  مالیاتی شود، درحالی که بخش زیادی 

دولت از محل درآمدهای نفتی تأمین می شود.
به عقیده این اقتصاددان، در اقتصاد ایران خیلی از بنگاه های 
بزرگ اقتصاد به دلایل متعدد معاف از مالیات هستند که شاید 
این رقم از ٢0 تا ٣0 درصد را شامل شود و باید به این معافیت 
ها فرار مالیاتی را هم اضافه کرد زیرا 40 درصد از فعالیت های 

اقتصادی ایران دچار فرار مالیاتی است.
تقوی تاکید کرد: ایران در ردیف بزرگ ترین کشورهای دنیا از 
حیث فرار مالیاتی قرار دارد. در چنین شرایطی چگونه ممکن 
است بودجه جاری بر اساس منابع درآمدی مالیات ها تنظیم 
شود یا اینکه نفت در پروژه های توسعه ای-زیربنایی هزینه شود.
استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی معتقد است، »علاوه 
بر مسئله مالیات، اقتصاد کشور با مشکلات دیگری هم روبه رو 

است؛ خصوصی سازی یکی از این مشکلات است.«
به گفته تقوی، خصوصی سازی نه تنها در جهت بهبود اقتصاد 

با این شیوه عملکرد لطمه  ایران قدمی برنداشت، برعکس 
بزرگی به اقتصاد ایران وارد کرد. درحالی که اهدافی که دنبال 

می شد، این نبود.
وی اظهارداشت: هدف از خصوصی سازی اقتصاد، شفافیت 
بود، اما این خصوصی سازی »خصولتی سازی« شد. در نتیجه 
نه دولت می تواند درعملکرد این بنگاه ها دخالت کند و نه این 
اقتصاد عملکرد شفافی داشت و نه به درآمد مالیاتی دولت 
افزوده شد. این اقتصاددان تاکید کرد: برای بهبود اقتصاد کشور، 
یک راه وجود دارد و آن خصوصی سازی واقعی است؛ تا زمانی 
هم که این اتفاق نیفتد، هیچ کدام از موانع توسعه از مسیر 

اقتصاد برداشته نخواهد شد.
اگر همه  باشد،  اقتصادی  اگر شفافیت  اظهارداشت:  تقوی 
قوانین به موقع و درست کار کند، اگر بانک ها به وظایف خود 
عمل کنند، اقتصاد رونق می گیرد، در غیر این صورت خیلی از 
مشکلات با اقتصاد ایران عجین شده و بخش جدایی ناپذیر آن 
می شوند. این ها »اگر« های طلایی هستند که پیش شرط رونق 

اقتصادی به حساب می آیند.
وی یادآور شد: اقتصاد ایران از یک بحران سنگین نجات یافته 
است؛ این اقتصاد تورمی حدود 40 درصدی را از سر گذرانده و 

الان رشد حدود ١0 درصدی را تجربه می کند.
استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشت: البته 
نیست؛  واقعی  تورم،  کنترل  تا  رشد  این  می گویند  عده ای 
نیست،  واقعی  ایران  در  اقتصاد  رشد  می گویند  که  کسانی 

برخورد سیاسی با اقتصاد دارند؛ اقتصاد ایران از سال ١٣٩٢ از 
تلاطم های سیاسی و تصمیمات لحظه ای در امان بوده است و 
تاثیر این رفتارهای منطقی را در رشد اقتصاد و کنترل تورم و 
رکود می بینیم. الان هم به نرخ رشد تعیین شده در برنامه ششم 
توسعه نزدیک شده ایم. اما برای چشم انداز رشد پایدارتر نیاز به 
اصلاح است. به گزارش ایرنا، لایحه بودجه ١٣٩7 کل کشور 
که ١٩ آذر ماه تقدیم مجلس شورای اسلامی شد، نخستین 
بودجه عملیاتی دولت به شمار می رود که بودجه دستگاه های 
مختلف مبتنی بر عملکرد آنها تعیین شده است. دولت در این 
لایحه سعی کرده است در زمینه درآمدهای بودجه ای و هزینه 

هایی که برای سال آینده پیش بینی کرده، شفاف عمل کند.
حجت الاسلام حسن روحانی رییس جمهوری روز سه شنبه 
در همایش منشور حقوق شهروندی با استقبال از نقدهایی که 
به لایحه بودجه ١٣٩7 کل کشور شده است، گفت: از مردم 
ایران و بویژه جوانان می خواهم مساله بودجه ٩7 را رها نکنید؛ 
ادامه بدهید، ببینید در بودجه چه خبر است و این نور افکن ها 
باید روی ردیف ها برود، این راه خوبی است که آغاز شده است.
رییس دولت دوازدهم با بیان این که بسیار خوشحالم که 
مردم در مورد لایحه بودجه اظهار نظر می کنند، اظهار داشت: 
من در همین تریبون به وزیر اقتصاد و خزانه کشور دستور می 
دهم از سال ٩7 هر بودجه ای که به دستگاهی تخصیص می 
دهد یا پرداخت می کند، باید بلافاصله باید در سایت اعلام کند 

که همه مردم بدانند.

یک کارشناس اقتصادی گفت:» آنچه باعث نگرانی مردم درباره افزایش قیمت بنزین شده،این 
است که افزایش های قبلی تاثیری بر زندگی مردم نگذاشت.«

هادی حق شناس در گفت وگو با خبرآنلاین با اشاره به نرخ تورم تک رقمی ،اظهارداشت:»واقعیت 
این است، که در شروع به کار دولت یازدهم افزایش قیمت بنزین اثر ناچیزی بر نرخ تورم گذاشت،اما 
باید توجه داشت که تورم نقطه به نقطه در شروع به کار این دولت یعنی شهریور ٩٢ به میزان 47 
درصد بود که این رقم در ابتدای دولت دوازدهم تک رقمی شد.« وی افزود:»مقایسه این دو رقم 
نشان می دهد که  سرعت رشد قیمت ها کاهش یافته است و البته به این معنا نیست که گرانی 

وجود نداشته است.« 
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه برخی اعتراض ها بر این نکته تاکید دارد که این کاهش 
نرخ تورم در زندگی مردم احساس نمی شود،گفت:»تورم مجموع قیمت اقلام مختلف است،بنابراین 
ممکن است یک قلم از کالاها گران و یای یک قلم تغییر قیمتی چندانی نداشته باشد،اما به معنای 
واقعی و از منظر علمی این عدد تک رقمی درست است.« او افزود:»علت اینکه کاهش نرخ تورم 
در زندگی مردم احساس نمی شود،ریشه در تقویت نشدن قدرت خرید مردم در سالهای گذشته 
دارد؛یعنی با وجود تورم ٩ درصدی قیمت ها سالی ٩ درصد اضافه شده اما قدرت خرید مردم به 
همان نسبت افزایش نیافته است به همین دلیل تورم ٩ درصدی احساس نمی شود.« حق شناس 
گفت:»اگر قدرت خرید مردم تقویت می شد،الان شاخص های رفاهی بهبود پیدا کرده بود.به 
همین دلیل هم هست که آقای رییس جمهور می گوید در بودجه سال آینده تصمیم این است 

که فقر مطلق ریشه کن شود.«
او اضافه کرد:»این سخن به این معناست که تورم در دهک های پایین درآمدی از جمله افراد 

تحت پوشش کمیته امداد مورد حمایت قرار بگیرند.«

آثار روانی بنزین گران
این کارشناس بودجه در ادامه با اشاره به آثار روانی قیمت بنزین اظهارداشت:»واقعیت این است 
که آثار روانی قیمت بنزین بیش از بخش واقعی اقتصاد است،یعنی آثار واقعی همان یک یا ٢ درصد 
بیشتر نیست اما در عمل ممکن است بزرگ دیده شود.« وی افزود:»ممکن است مردم بگویند 
وقتی در آذر٨٩ قیمت بنزین 4 برابر شد و قیمت بنزین سوپر 7 برابر شده،این افزایش ها قرار بود 
سبب بهبود زندگی مردم شود،اما در عمل این اتفاق نیفتاد پس این افزایش هم منجر به ایجاد 
اشتغال نخواهد شد.« حق شناس تاکید کرد:»در واقع انتقاد مردم این است که افزایش 4 برابری 
قیمت بنزین در سال ٩٢ منجر به تورم 40 درصدی شد و نگرانی آنها ازاین بابت است که افزایش 
قیمت بنزین به ١٥00 تومان این تجربه را تکرار کند.« او با بیان اینکه قرار بود به دنبال هدفمندی 
یارانه ها بخشی از درآمد ناشی از هدفمندی صرف حمایت از تولید  و ایجاد اشتغال شود که چنین 
نشد،گفت:»چون این اتفاق نیفتاده، موج منفی به دنبال این موضوع ایجاد شده است.« عضو سابق 
کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات در مجلس ششم و هفتم،عنوان کرد:»دولت از افزاش قیمت 
بنزین درآمد ١7 هزار میلیارد تومانی را پیش بینی کرده و قرار است این درآمد صرف اشتغال 
شود،اما با توجه به 4٢4 هزار میلیارد تومان بودجه عمومی دولت و رقم یک تریلیون و ١٢4 میلیارد 
تومانی  بودجه کل کشور،عدد ١7 هزار میلیارد تومان چندان بزرگ نیست.« او اضافه کرد:»آنچه 
سبب ابهام در هزینه شدن این درآمدها برای اشتغال شده این است که در هیچ سالی حتی زمانی که 
درآمد نفت افسانه ای بود،منابع حاصل از فروش نفت صرف اشتغالزایی نشده است و به همین دلیل 
تورم انتظاری ناشی از این افزایش پیش بینی می شود.« حق شناس با طرح این پرسش که آیا دولت 
چاره ای جز افزایش قیمت بنزین ندارد،خاطرنشان کرد:»دولت باید تلاش کند این ١7 هزار میلیارد 

تومانی که از افزایش قیمت بنزین بدست می آورد به سمت تولید ببرد تا مردم آثار آن را ببینند.«

حق شناس کارشناس اقتصادی:

مردم آثار افزایش های قبلی قیمت بنزین را ندیدند
یک کارشناس اقتصادی گفت: »»ما اگر بخواهیم اقتصادمان بهبود پیدا کند، باید به 
سمت خصوصی سازی واقعی برویم.«  غلامرضا سلامی اظهار داشت: »ساختار اقتصادی 
کشور یک ساختار منحصربه فرد شده است. خصوصی سازی نه تنها در جهت بهبود 
اقتصاد ایران قدمی برنداشت، برعکس با این شیوه عملکرد لطمه بزرگی به اقتصاد ایران 
وارد کرد. در حالی که اهدافی که دنبال می شد، این نبود.« این کارشناس اقتصادی 
تصریح کرد: »هدف از خصوصی سازی این بود که اقتصاد شفاف شود. سهام عدالت، 
سهام دولت است. دولت تضمین کرده و سود این ها را می دهد. در عمل، کنترل آن 
دست دولت است. یا در رابطه با سهامی که به شرکت های شبه دولتی و خصولتی 
فروخته شد، سرنخ آن باز هم دست دولت است.« سلامی متذکر شد: »ما اگر بخواهیم 
اقتصادمان بهبود پیدا کند، باید به سمت خصوصی سازی واقعی برویم. تا زمانی هم که 
این اتفاق نیفتد، هیچ کدام از این صحبت ها اتفاق نخواهد افتاد.« وی در پاسخ به این 
پرسش که با توجه به این که شرکت ها به خصولتی ها واگذار شدند، امکان پس گیری 
شرکت ها وجود دارد؟ آیا می توان خصوصی سازی واقعی داشت؟ عنوان کرد: »امکان آن 
وجود دارد. ما یک سری زیرساخت ها را نیاز داریم. به فرض، روی توسعه صادرات در تمام 
دولت ها کاری نشده است.« این کارشناس اقتصادی افزود: »اگر بازار راه بیفتد، تولید 
نیز راه می افتد. تولید جدید را می شود دست بخش خصوصی واقعی سپرد. در عین 
حال، بخش خصوصی را باید تقویت کرد.« سلامی خاطرنشان کرد: »متاسفانه خیلی 
سخت است که هم سهام عدالت و هم سهام خصولتی ها را برگرداند، اما این که بگوییم 
غیرممکن است، این طور نیست. غیرممکن نیست و امکان پذیر است؛ منتها راهکار دارد. 

اما نکته این جاست که عزم جدی برای این کار دیده نمی شود.«

یک کارشناس اقتصادی:
سهام خصولتی ها را نمی شود برگرداند

 قائم مقام بانک مرکزی گفت: از سال ٢0١٦ میلادی شاهد تورم 
تک رقمی بوده ایم که در ٢٥ سال گذشته بی سابقه بوده و ما به 
دنبال این هستیم که نرخ تورم را در سال های آینده به کمتر از ٥ 

درصد برسانیم. 
اکبر کمیجانی در اجلاس مشاورین سیانزا که با حضور نمایندگانی 
از بانک های مرکزی کشور های بنگلادش، هنگ کنگ، پاکستان، 
فیلیپین و تایلند برگزار شد، با خیر مقدم به مهمانان و اعضای 
سیانزا، افزود: یکی از مباحث مهم که اجلاس سیانزا درباره آن 

تصمیم گیری خواهد کرد انتخاب میزبان بعدی است.
کمیجانی از تلاش اعضای پژوهشکده پولی و بانکی برای هماهنگی 
های انجام شده جهت برگزاری این جلسه قدردانی و به برخی از 
مسایل اقتصاد کلان ایران اشاره کرد. وی با اشاره به انتخاب دوباره 
دکتر روحانی به عنوان رییس جمهور در ایران اظهارداشت: ما سال 
های سختی را داشتیم. به دلیل فعالیت های صلح آمیز هسته ای 
محدودیت های زیادی را تجربه کردیم و در نتیجه این تحریم ها 

اقتصاد ایران با مشکلات زیادی مواجه شد.
کمیجانی با بیان اینکه اقتصاد ایران به دلیل مسایل تاریخی بانک 
محور است، تصریح کرد: ٩0 درصد تامین مالی در ایران بر عهده 
بانک ها بوده ضمن اینکه هزینه تامین مالی نیز بالا است و بیشتر 

به عهده بانک های تخصصی و تجاری است.
قائم مقام بانک مرکزی با بیان اینکه در سال های گذشته صادرات 
نفت با مشکل مواجه بود و درآمدهای آن کاهش یافته بود، البته 
مشکل دیگر تحریم های اقتصادی بود، خاطرنشان کرد: به دلیل 
تحریم ها ما نمی توانستیم به منابع خود در بانک های خارجی 
دسترسی داشته باشیم و این مسایل باعث رکود سنگین شده 

بود. وی  ادامه داد: دولت یازدهم نه تنها مذاکرات را آغاز  بلکه 
گفتگوهای سنگینی را شروع کرد و این مذاکرات تا سال ٢0١٥ 

به نتیجه نهایی رسید.
کمیجانی ادامه داد: بعد از آن به تدریج نشانه های خوبی را شاهدیم 
به نحوی که بعد از یکسال از آغاز مذاکرات به نتایج معناداری 
رسیدیم که امروز به آن برجام می گوییم. وی اظهارداشت: امروزه 
آژانس بین الملل انرژی اتمی تاکید دارد که ایران به تمامی تعهدات 
خود تحت برجام عمل کرده، با این حال در سمت مقابل دولت 

آمریکا به تصمیمی که در ٥+ ١ گرفته شده احترام نمی گذارد.
وی خاطر نشان کرد: از سپتامبر سال جاری دولت آمریکا محدودیت 
های جدیدی را شروع کرده، اما به هر حال من سیاستمدار نیستم. 
قائم مقام بانک مرکزی افزود: در سال ٢0١٣ میلادی دولت در 
سیاست های پولی ومالی خود تجدید نظر کرد. ما در انتخابات 
خرداد ٢0١٣ دارای نرخ تورم سالیانه حدود ٣٥ درصد بودیم اما 
خوشبختانه به دلیل سیاست های اصلاحی در شش ماهه ابتدایی 
دولت یازدهم نرخ تورم نقطه به نقطه کاهش یافت این در حالی بود 

که اقتصاد ایران همچنان با محدودیت هایی روبرو بود.
کمیجانی گفت: ارزش ریال برابر سایر ارزها از جمله دلار در سال 
های قبل از دولت یازدهم به شدت کاهش یافته بود ثابت ماند و 
فضای با ثبات آرامی را تجربه کرد. وی افزود: در دو تا سه سال اول 
دولت روحانی مقداری از رکود حاکم بر بازار ها کاسته شد و  ارزش 

ریال نیز افزایش یافت.
به گفته وی، مدیریت بانک مرکزی با همکاری دولت توانست 
که در کمتر از یکسال رشد سه درصدی تولید ناخالص داخلی 
و کاهش نرخ تورم را شاهد باشد و از سال ٢0١٦ میلادی شاهد 

تورم تک رقمی بوده ایم که در ٢٥ سال گذشته بی سابقه بوده و 
ما به دنبال این هستیم که نرخ تورم را در سال های آینده به کمتر 

از ٥ درصد برسانیم.
کمیجانی ادامه داد: در دو سال گذشته کاهش ارزش ریال کمتر 
از تفاضل نرخ تورم ارز سایر کشور ها برابر دلار بوده است. این در 
حالی است که همزمان شاهد کاهش بهای نفت بودیم و نه تنها  

ایران بلکه تمام کشور های نفتی دچار سختی شدند.
 اقتصاد ایران جزو اقتصادهای برتر در جهان  است

 وی خاطر نشان کرد: بار دیگر اقتصاد دچار رکود شد و تولید 
ناخالص داخلی در سال ٢0١7 به ١.٦ رسید اما با این حال اقتصاد 
کلان ایران فضای آرام و با ثباتی را تجربه کرد. به گفته وی، درسال 
گذشته ایران شاهد رشد ١٢.٥ درصدی تولید ناخالص داخلی بوده 
ورتبه اول را در منطقه داشت. بخش مهمی از این رشد به دلیل 
افزایش صادرات نفت و ظرفیت بالای آن در اقتصاد ایران بوده است. 
همچنین ما به حساب های خارجی ومنابع ارزی خود دسترسی 

داشتیم.
قائم مقام بانک مرکزی ادامه داد: در سال جاری تولید ناخالص 
داخلی دیگر در زمینه نفت نخواهد بود بلکه بخش غیر نفتی نقش 

مهم تری بازی خواهد کرد.
این مقام ارشد بانک مرکزی گفت: هفته گذشته هیاتی از صندوق 
بین المللی پول از ایران بازدید کرد و در گزارشی  پیش بینی شده 
بود که رشد تولید ناخالص داخلی در سال آینده 4.٥ درصد باشد. 
مطالعات ما در بانک مرکزی نشان می دهد که ما شاهد رشد 
اقتصادی با اصلاح سیاست ها در اقتصاد کلان خوب باشیم و با 

کمک دولت و بانک مرکزی ما به اهداف مورد نظر می رسیم.

وی تاکید کرد: اقتصاد ایران یکی از قدرتمند ترین اقتصادها در 
خاورمیانه و جزو اقتصادهای برتر در جهان است که تجارت خوبی 
را با کشور های آسیایی دارد. ما در حال غلبه بر مشکلات و بر طرف 
کردن موانع بر سر راه اقتصاد کلان هستیم. وی در پایان اظهار 
امیدواری کرد که در سپتامبر ٢0١٨ شاهد اجلاس خوبی با حضور 

روسای بانک مرکزی سیانزا باشیم.

قائم مقام بانک مرکزی مطرح کرد

هدف گذاری کاهش تورم به زیر ۵ درصد
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رئیس کمیته تعیین وضعیت فدراسیون فوتبال  تشریح کرد

آخرین وضعیت جباری با استقلال و پرونده 
کسر امتیاز پرسپولیس در فیفا

رئیس کمیته تعیین وضعیت فدراسیون فوتبال با بیان اینکه مجتبی جباری و 
باشگاه استقلال توصیه به »سازش« شدند، گفت: جلسه طرفین باید بعد از گرفتن 

یکسری استعلامات تجدید شود. 
روزبه وثوق احمدی درباره جلسه روز چهارشنبه نماینده باشگاه استقلال با مجتبی 
جباری در کمیته تعیین وضعیت، گفت: این جلسه با حضور جباری و پندار توفیقی 
نماینده باشگاه برگزار شد ولی باید اطلاعات دقیقتر از سوی هیات مدیره و مدیرعامل 
استقلال اخذ شود چون توفیقی اطلاعات دقیقی از تصمیم هیات مدیره نداشت. به 

این ترتیب این جلسه تجدید خواهد شد و ما باید یکسری استعلامات دیگر بگیریم.
وی افزود: البته در جلسه روز گذشته طرفین به صلح و سازش توصیه شدند که اگر 

این سازش رخ ندهد، جلسه بعد تصمیم گیری صورت می گیرد.
رئیس کمیته تعیین وضعیت فدراسیون فوتبال در پاسخ به این سئوال که آیا 
مجتبی جباری در این پرونده رضایت نداده است؟ تاکید کرد: خیر، ایشان رضایت نداد 
ولی در واقع امکان صلح و سازش را هم رد نکرد. قرار شد وکیل جباری یک لایحه 

تکمیلی دیگر به ما بدهد.
وثوق احمدی درباره اینکه چرا باوجود حضور نماینده باشگاه استقلال، کمیته تعیین 
وضعیت جلسه دیگری را ترتیب داده است؟ گفت: آقای توفیقی اعلام کرد که پیامکی 
که برای جباری ارسال کرده است، با نظر هیات مدیره بوده و با خواست خودش این 
کار را نکرده است. چون هیات مدیره این دستور را داده است، باید از آنها سئوال شود.

وی در پاسخ به این سئوال که قرار است کدام عضو هیات مدیره در جلسه بعدی 
تعیین وضعیت شرکت کند؟ خاطرنشان کرد: ما اسامی اعضای هیات مدیره باشگاه در 
آن مقطع زمانی را گرفته ایم. باید با باشگاه استقلال مکاتبه کنیم و در واقع سئوالاتمان 

را از آنها بپرسیم تا ببینیم چه می شود.
رئیس کمیته تعیین وضعیت فدراسیون درباره احتمال کسر ٦ امتیاز از پرسپولیس 
هم تاکید کرد: پرسپولیس مارچ ٢0١٦ در پرونده »گابریل« و در کمیته حل اختلاف 
فیفا به پرداخت ١٢0 هزار دلار محکوم شد که فیفا اعلام کرده فقط ١٨ هزار دلار از 
این پول پرداخت شده و ١0٢ هزار دلار مانده است. پرسپولیس هم مدعی شده بود 
از طریق چند واسطه مبالغ دیگری پرداخت کرده است ولی فیفا در نهایت اعلام کرد 

که باید ١0٢ هزار دلار پرداخت شود.
وثوق احمدی ادامه داد: روز گذشته رونوشت نامه فیفا به فدراسیون فوتبال 
رسید که در آن پرسپولیس را محکوم به پرداخت ١0 هزار فرانک جریمه بابت 
عدم اجرای حکم، ٢ هزار فرانک بابت پول رسیدگی به پرونده و یک مهلت ٣0 
روزه برای پرداخت ١0٢ هزار دلار باقیمانده کرده است. پرسپولیس باید تا یک ماه 
بعد از دریافت نامه، با گابریل تسویه کند وگرنه خود به خود ٦ امتیاز از این تیم 

کسر خواهد شد.
وی درباره پرونده آنتونی گولچ بازیکن خارجی دیگر پرسپولیس تاکید کرد: پرونده 

گولچ هنوز در دادگاه عالی ورزش در جریان است.
رئیس کمیته تعیین وضعیت در پایان درباره احتمال کسر امتیاز از پرسپولیس به 
خاطر شکایت لوکا ماریچ هم گفت: فیفا تا ١٩ ژانویه به پرسپولیس مهلت داده است 
تا پول ماریچ پرداخت شود وگرنه این پرونده هم به کمیته انضباطی فیفا ارجاع داده 

خواهد شد و تبعات بعدی را در پی دارد.

ورمزیار:

 استقلال با شفر زیبا بازی می کند 
کاپیتان اسبق تیم فوتبال استقلال تهران گفت: از زمان حضور شفر به عنوان 

سرمربی در استقلال این تیم بسیار زیبا و تماشاگر پسند بازی می کند. 
صادق ورمزیار ر در خصوص صعود استقلال به نیمه نهایی جام حذفی افزود: شرایط 
استقلال روز به روز بهتر می شود و از روزی که شفر به استقلال آمده شرایط خیلی 

خوب شده است. 
وی ادامه داد: یکی از اتفاقات بسیار خوبی که از زمان حضور این سرمربی رخ داده 
ارایه فوتبال تماشگر پسند است و امروز استقلال فوتبالی بر پایه نظم آلمانی و خلاقیت 

ایرانی از خود به نمایش می گذارد. 
کاپیتان اسبق تیم فوتبال استقلال تهران همچنین گفت: در دیدار های اخیر 
استقلال کاملا برنامه ریزی کادرفنی را در زمین مشاهده می کنیم و به خوبی 

مشخص است که تیم برای هر دقیقه خود برنامه دارد.
وی در پاسخ به این سوال که گفته می شود استقلال هنوز مقابل تیم های قدرتمند 
خود را ثابت نکرده است، تصریح کرد: پیروزی مقابل هر تیمی مفید است و ما نباید 
بگوییم چون ایران جوان تیم دسته یکی است این برد ارزشی ندارد. زمانی که تیمی 
به برد عادت کند مشکلات بسیار کاهش پیدا می کند و در مجموع استقلال پیشرفت 

خوبی داشته است. 
ورمزیار اظهار کرد: استقلال برای قهرمانی در جام حذفی راه زیادی ندارد و اگر 

مقداری این مسابقات را جدی بگیرد زودتر از سایر تیم ها به آسیا خواهیم رسید. 
وی در خصوص وضعیت این تیم در لیگ برتر، گفت: خوشبختانه در نیم فصل 
اول توانستیم در میان تیم های نیمه بالای جدول قرار بگیریم و فکر نمی کنم برای 

رسیدن به جمع سه مدعی راه زیادی باقی نمانده است. 
مربی اسبق استقلال در خصوص شانس پرسپولیس برای قهرمانی لیگ، افزود: 
هنوز برای صحبت کردن در این خصوص خیلی زود است و ممکن است پرسپولیس 

مانند جام حذفی دچار برخی اتفاقات شود و تیم های دیگر به آنها برسند. 
وی در رابطه با پدیده های لیگ در نیم فصل نخست، گفت: هنوز بازیکن خاصی را 

ندیدم اما مهدی قائدی کمی بهتر از سایر بازیکنان جوان عمل کرده است. 

یک پیشکسوت استقلال:

 قهرمانی استقلال با شکست دادن پرسپولیس 
شیرین تر می شد

یک پیشکسوت استقلال گفت: کاش پرسپولیس حذف نشده بود و استقلال با 
شکست این تیم قهرمان جام حذفی می شد. اینگونه قهرمانی شیرین تر است.

محمد نوری در مورد پیروزی ٣ بر صفر استقلال مقابل ایرانجوان بوشهر گفت: فکر 
می کنم ایرانجوان توانایی مقابله با استقلال را نداشت آنها حرفی برای گفتن نداشتند 
استقلال شایسته پیروزی بود. آبی پوشان در شش هفت بازی اخیر روندی روبه رشد 

را طی کردند و عملکردشان بسیار خوب بوده است.
وی افزود: خط دفاع استقلال عملکرد خوبی دارد حسینی و چشمی دو مدافع وسط 
تیم در کارهای دفاعی وظایف شان را به خوبی انجام می دهند و در ضربات کرنر هم 
برای گلزنی روی دروازه حریفان می روند. حسینی مقابل ایرانجوان یک گل هم زد. 
امید ابراهیمی در خط هافبک بهتر از قبل عمل می کند و جباروف هم مغز متفکر 
استقلال در خط میانی شده است. شجاعیان و فرشید اسماعیلی هم مکمل های آنها 

هستند.
این پیشکسوت استقلال در مورد تقابل با صنعت نفت آبادان در نیمه نهایی جام 
حذفی گفت: با حذف پرسپولیس بهترین موقعیت برای قهرمانی استقلال در جام 
حذفی فراهم شده است. البته من دوست داشتم پرسپولیس حذف نمی شد و 
استقلال با شکست این تیم به قهرمانی در جام حذفی می رسید. اینگونه قهرمانی 
شیرین تر است. هرچند قرعه استقلال در نیمه نهایی سخت تر است. اگر با استقلال 

خوزستان یا خونه به خونه روبه رو می شدیم کار راحت تری در پیش داشتیم.
وی افزود: صنعت نفت تیم بسیار خوبی است بازی این تیم را مقابل پرسپولیس 
دیدم نفت آبادان حریف سرسختی است. با این حال استقلال می داند که با قهرمانی 
در جام حذفی راحت تر می تواند به آسیا برسد زیرا برای قهرمانی در جام حذفی فقط 
دو بازی پیش رو دارد. اما در لیگ برتر بازی های زیادی باید انجام شود. استقلال در 

لیگ هم می تواند مدعی باشد.

انصراف کمالوند از فسخ قرارداد با وساطت 
امام جمعه آبادان

 فراز کمالوند سرمربی تیم فوتبال صنعت نفت که چند روزپیش تحت عنوان آنچه 
ناخرسندی اش از باشگاه نامید، از سمت خود کناره گیری کرد، از تصمیم خود 

منصرف شد. 
کمالوند که گفته می شد با حضور در سازمان لیگ درخواست خود برای لغو یک 

طرفه قرار دادش را ارائه کرده بود، از این کار منصرف شد.
سرمربی تیم فوتبال صنعت نفت گفت: به احترام امام جمعه آبادان از تصمیم خود 

برای فسخ قراردادم صرف نظر کردم.
امام جمعه آبادان پس از شنیدن خبر فسخ قرار داد فراز کمالوند در سازمان لیگ، 
طی تماس تلفنی با این سرمربی در مورد مسائل پیش آمده در باشگاه صنعت نفت 

به گفتگوی کامل با وی پرداخت.
حجت الاسلام علی ابراهیمی پور  از این سرمربی خواست سریعا از تصمیم خود 
مبنی بر فسخ قرارداد و پایان همکاری با تیم نفت آبادان صرف نظر کرده و در حل 

مشکلات پیرامون باشگاه صنعت نفت ورود کند.

شنبه -دوم دی ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4453

مزدک میرزایی:

عادل هر وقت خوب کار می کند به او می تازند!
تیم ملی ایران در جام جهانی با تیم های پرتغال اسپانیا و مراکش 
همگروه شد و به نظر می رسد شاگردان کی روش کار سختی در 
روسیه خواهند داشت. مزدک میرزایی به همراه پیمان یوسفی در 
زمان قرعه کشی جام جهانی روسیه به این کشور سفر کردند و از 
ورزشگاه های میزبان ایران در جام جهانی دیدن کردند. او درباره 

این سفر صحبت هایی انجام داد که در ادامه می خوانید:
شما به شهرهایی که تیم ملی در آنها بازی دارند سفر 

کردید و آنجا را چطور دیدید؟
ورزشگاه »کرستوفسکی« پترزبورگ یکی از مهمترین استادیوم 
های میزبان جام جهانی است و بعد از لوژنیکی و مسکو، سومین 
استادیوم مهم این رقابت ها است. این ورزشگاه که در اختیار تیم 
زنیت است، گنجایش ٦٨ هزار و ١٣4 نفر را دارد و در سال ٢0١7 
برای میزبانی از جام کنفدراسیون ها باز شد. هزینه یک میلیارد 
دلاری برای ساخت این ورزشگاه باعث شده تا کرستوفسکی 
در جمع گرانترین استادیوم های جهان قرار بگیرد. دیدار ایران و 
مراکش در این استادیوم برگزار می شود. شهر پترزبورگ همچنین 
بیسار شباهت به مسکو دارد و کلان شهر محسوب می شود. در این 
شهرهای توریستی هوادارهای تیمی مثل پرتغال و اسپانیا بیشتر 
حضور خواهند داشت و همچنین با توجه به ارزش ریالی ما نسبت 
به دلار به نظر می رسد هواداران ایرانی به سختی بتوانند به روسیه 
سفر کنند. اما خوبیه بازی اول این است که بازی ما با مراکش در 
پترزبورگ برگزار می شود و با توجه به اینکه مراکش هم از لحاظ 

اقتصادی شبیه ما هستند این موضوع ٥0-٥0 خواهد بود. 
فکر می کنید نسبت به نزدیکی ایران به روسیه آیا هواداران ایرانی 
بیشتر از جام جهانی های قبل از بازی های ایران استقبال می 

کنند؟
من امیدم به ایرانی های خارج از کشور است که از لحاظ مالی 
وضعیت بهتری دارند و بیایند تیم ملی را در سنپترزبورگ حمایت 
کنند. این شهر استادیوم بسیار مجهز و مدرنی دارد که سقف آن 
بسته خواهد شد و جزو گران ترین استادیوم های جهان است. 
همچنین چمن این استادیوم بسیار عجیب است و می گویند سه 

لایه ست که هر زمان می توانند آن را عوض کنند.
چند نفر ایرانی در این شهر حضور دارند؟

تنها ٢0-٣0 ایرانی حضور داشتند که آنها هم دانشجو بودند و در 
رشته های مرتبط با نفت تحصیل می کردند. احساسم این است که 
نیاز داریم به تماشاگرانی که از شهرها و کشورهای دیگر می آیند.

در کشورهای اطراف نظیر اوکراین و بلاروس ایرانی زیادی 
حضور دارند و می توان روی آنها حساب کرد.

ایرانی ها همیشه نشان دادند هر زمان موقع جام جهانی می شود 
از تمام جهان می آیند و از تیم ملی حمایت می کنند. 

یک چالش بزرگی که ایرانی ها دارند قیمت بالای بلیط ها است.
 آنهایی که ثبت نام کردند به نظر من برنده هستند چون در 
بازار سیاه و آزاد سخت بلیط گیر می آید و چیزی که خیلی مهم 
است این که روسیه و فیفا از امسال برای تک تک تماشاگران 
آی دی کارتی صادر می کند که مخصوص هوادران است و اگر 
بلیط نداشته باشی آن آی دی کارت برای شما صادر نمی شود و 

تماشاگران بدون آن آی دی کارت نمی توانند وارد استادیوم شوند. 
دو تا شهر دیگر چطور بود؟

دیگر ورزشگاه میزبان ایران استادیوم شهر کازان است که بازی 
ایران و اسپانیا در این شهر برگزار می شود. کازان شهری مسلمان 
نشین است که ما در آنجا سردار آزمون را داریم و به بازی که آنجا 
برگزار می شود خیلی امیدواریم و انتظار می رود هواداران کازان و 
سردار برای حمایت از تیم ملی به استادیوم بیایند. خیلی امیدواریم 
با حمایت ایرانی ها و مسلمانان حاضر در این شهر بتوانیم  نتیجه 
بگیریم. همچنین دیدار تیم ملی در مرحله گروهی با پرتغال است 
که قرار است در ورزشگاه »موردوویا« در شهر سارانسک برگزار 
شود. کار ساخت این ورزشگاه با گنجایش 4٥ هزار و ١٥ تماشاگر 
هنوز به پایان نرسیده است. ما وقتی به آنجا رسیدیم فکر کردیم این 
استادیوم به بازی ها نخواهد رسید اما روس ها شبانه روز کار می 
کنند و این استادیوم را به شروع رقابت ها می رسانند. دیدار ایران 
با پرتغال هم در این ورزشگاه برگزار خواهد شد. این شهر بسیار 

کوچک است و ٣00 هزار نفر جمعیت دارد.
 در زمانی که آنجا بودید سردار یک مصاحبه ای انجام داد 
و گفت از بازی برابر تیم های چون اسپانیا و پرتغال نمی 

ترسد. این روحیه بازیکنان را چطور می بینید؟
خوب است که همه بازیکنان این روحیه را داشته باشند و سردار 
هم گفت من با بایرن مونیخ بازی کردم و ترسی از اسپانیا و پرتغال 
ندارم. اما واقعیت این است که اکثر بازیکنان ما این تجربه ای که 
سردار دارد را ندارند و دوست داریم در این چند ماهی که مانده تا 
جام جهانی چند بازی تدارکاتی خوب برای تیم ملی صورت بگیرد 
تا این روحیه در تمام بازیکنان به وجود بیاید و وقتی ما به روسیه 
می رویم بازیکنان ما چند بازیکن در حد و اندازه های اینیستا را 

دیده باشند و آنجا شوک نشوند.  

قبل قرعه کشی وقتی باهم صحبت می کردیم معتقد 
بودی گروه تیم ملی در جام جهانی سخت خواهد بود.

آره. گفته بودم امیدوارم از تیم های سید دوم با اسپانیا همگروه 
نشویم اما متاسفانه همگروه شدیم. البته آن چیزی که حقیقت 
امر است به نظر من سید بندی خیلی به نفع ما نبود. عربستانی 
که در سید چهارم بود در گروه آسان تری قرار گرفت.  به نظر من 
سیدی که برای ما در نظر گرفتن با توجه به جدول فبفا، دردی از 
ما دوا نکرد و در یک گروه سخت افتادیم. فقط خوبه که در بازی 
اول با مراکش افتادیم و باید از این بازی سه امتیاز را بگیرم و نباید 
مثل بازی با نیجریه فقط زیر توپ بزنیم. این تیم ملی نسبت به 
4 سال قبل هم جوان تر، شجاع تر و با تجربه تر هستند و به نظر 
می رسد بازیکنان ما هم می خواهند تا در این تورنومنت کاری 
انجام دهند. در این سال ها همیشه می رفتیم و بعد از سه بازی 
حذف می شدیم اما احساس می کنیم این تیم ما نسبت به دوره 

قبل قوی تر است. 
البته به نظر می رسد خیلی امیدوار نیستی و جزو آن 

دسته نیستی که می گویند تیم صعود می کند.
اگر بخواهیم حقیقت را ببینیم با وجود اسپانیا و پرتغال نمی شود 
به صعود امیدوار بود. ولی احساسم این است که ما در روسیه یک 

نتیجه قابل قبولی خواهیم گرفت. 
این دوره پوشش تصویری قرعه کشی جام جهانی یک سری 
شگفتی داشت. از حضور خبرنگاران و تیم های تصویری ایرانی در 

این مراسم تا برنامه ٩0.
الان روز به روز  همه خبرنگاران به یکدیگر نزدیک می شوند و به 
یک دهکده جهانی تبدیل شده است. حضور در قرعه کشی جام 
جهانی برای ما یک چیز پوچ باشد اما رفتنش و پوشش خبریش 
برای تلویزیون و رسانه های مکتوب برد بود. دیدن ستاره های 

اسبق فوتبال و اینکه مردم می دانند آنها یک چیزی فراتر از انسان 
نیستند و یک زمانی فوق ستاره بودند ولی الان در حال زندگی 

خودشان هستند. در آینده بیشتر نزدیک خواهیم شد به دنیا.
پوشش تصویری این مراسم را چطور دیدی. مخصوصا 
کاری که عادل کرد.این تغییر دیدگاه که می توان اسپانسر 

گرفت و مهمان بزرگ دعوت کرد.
واقعا خوشحال شدم وقتی متوجه شدم این اتفاق افتاده و مسلما 
با کمک بخش خصوصی تمام برنامه های تلویزیون به سمت بهتر 
شدن برود.روزی برسد که مشکل مالی در صدا و سیما نباشد و 

اگر بخش خصوص حمایت کنند این مشکلات حل خواهند شد.
 این حواشی که برای عادل به وحود آمد را چطور می 

بینی.
هر زمان یک کار بزرگ و خوب میکنی برای خودت دشمن 
درست می کنی. این اتفاقی است که در تمام جهان رخ می دهد 
اما در ایران اینطور رفتار می کنند. در جام جهانی قبلی دیدید که 
بسیاری از شبکه ها و برنامه های تلویزیونی از یک ماه قبل به برزیل 
رفتند و حتی استودیو درست کردند برای خودشان و بازیکنان و 
کارشناسان گران قیمت را می آوردند اما کسی چیزی نمی گفت 

اما تا عادل چنین کاری کرد اینطور رفتار می کنند.
خود شما هم برنامه ای که در روسیه ساختید اسپانسر 

داشتید؟
صد در صد. بدون اسپانسر کاری را نمی شود انجام داد و از 
کسانی که ما را حمایت کردند تشکر می کنم و توانستیم یک 

برنامه خوبی بسازیم.
کی پخش می شود؟

در حال تدوین آن هستیم و اگر اتفاقی رخ ندهد تا دو هفته دیگر 
پخش خواهد شد. 

از کدام شبکه پخش خواهد شد؟
هنوز مشخص نیست.

خودت چهارسال پیش رفتی جام جهانی. آورده مزدک 
میرزایی تقریبا هیچ بود. درباره آن قضیه می گویی؟

نسل سوخته من بودم چون سهمیه ام سوخت. اتفاقات عجیبی 
بود. ما یک بازی دیر رسیدیم برزیل. برای بازی اول به ما ویزا ندادند 
و دیر اقدام شده بود از ایران. آنجا هم کارهایی که باید انجام می 
شد هماهنگ نشده بود وخطی که باید با ایران ارتباط برقرار می 
کرد کیفیت لازم را نداشت و من تنها یک نیمه گزارش کردم و آن 
بازی با آرژانتین بود و بازی بعدی هم کیفیت صدا قابل قبول نبود. 
من خیلی انگیزه داشتم گزارش کنم اما نشد. این همه راه رفتیم و 
با خستگی که داشتم دوست داشتم گزارش کنم اما نشد. ادم وقتی 
یک سفری می رود دوست دارد مفید باشد و خرج زیادی هم برای 
این گروه شده بود. مسافت طولانی بود و حتی یک مسیری را هم 
با مینی بوس و در شرایط سخت رفتیم و خیلی سختی کشیدیم.

در آن سفر تنها توانستیم چند گزارش تصویری بگیریم که توسط 
چند سیم کارت که اجاره شده بود رقم خورد. امیدوارم در این دوره 
از این اشتباهات درس بگیرند و از الان اقدام کنند و  پول هایی که 
باید بدهند را از الان بدهند. چون بالاخره این پول ها را باید داد و 

باکس های پخش زنده جام جهانی را خرید.

دسامبر ٢0١٦ ؛ منچسترسیتی برای دومین هفته پیاپی با اختلاف دو گل شکست 
خورده بود و روزنامه های انگلیسی در حال نوشتن مقالاتی بودند تا به پپ گواردیولا، 

دشواری کار در لیگ برتر را یادآوری کنند.
بعد از سه قهرمانی پیاپی در بوندس لیگا و سه بار حضور در نیمه نهایی لیگ 
قهرمانان، گواردیولا که دیگر شوق گذشته را در چشمان مدیران باشگاه بایرن نمی 
دید، سرانجام به پیشنهاد دوستان قدیمی، تکسیکی بگیریستاین و فران سوریانو، پاسخ 
مثبت داد و هدایت منچسترسیتی را برعهده گرفت. دوران 7 ساله مربیگری او پر از 
افتخارات ریز و درشت بود؛ اما منتقدان پپ همیشه بهانه ای برای طعنه زدن به او 
داشتند. پس از آنکه قهرمانی های بارسا حاصل درخشش مثلث لیونل مسی، آندرس 
اینیستا و ژاوی محسوب می شد و در بایرن هم که "هر مربی ای می توانست قهرمان 

شود".
 حتی وقتی سیتی فصل ١7-٢0١٦ را با ٦ پیروزی پیاپی آغاز کرد، بسیاری به او 
هشدار دادند که باید منتظر هفته های سخت پایان سال، رسیدن روزهای بارانی و 
بازی در زمین های خیس باشد. همین بود که وقتی سیتی در کینگ پاور 4-٢ مغلوب 
لسترسیتی شد، روزنامه نگاران انگلیسی تیم او را به دلیل هماهنگ نشدن با سبک 
بازی در لیگ برتر به باد انتقاد گرفتند و تعداد پایین تکل های تیم او را یادآوری کردند. 
اما گواردیولا در حالی که می دانست احتمالا صحبت هایش دستمایه روزنامه های 
سخت گیر انگلیسی خواهد شد، در کنفرانس مطبوعاتی همان دیدار گفت:" من مربی 
تکل زدن نیستم. بنابراین ما تکل زدن تمرین نمی کنیم. آنچه من می خواهم این است 

که تلاش کنیم تا فوتبالِ بهتری بازی کنیم و گل بزنیم. تکل چی هست؟"
 برای انگلیسی ها که مدت ها تلاش کردند "لگد زدن"، به عنوان بخشی از جنبه 
مردانه بازی، را در فوتبال قانونی نگه دارند، چنین اظهار نظری بیش از اندازه صریح بود. 
پس دومینیک کینگ، ستون نویس دیلی میل، در پاسخ به گواردیولا نوشت:" تکل 
بخشی اساسی از فوتبال انگلیس است که قهرمانی تیم های خوب را تضمین می کند. 
تکل ها بازی ها را تغییر می دهند و اتمسفر بازی را عوض می کنند." و برای اینکه تاثیر 
فوتبال انگلیسی بر مربیان خارجی را نشان بدهد، یادآور شد:" به خوشحالی یورگن 

کلوپ وقتی یکی از بازیکنانش نبردهای ٥0-٥0 را می برد، نگاه کن!"
اما برای گواردیولا هیچ یک از این آمارها، تعداد تکل ها، تعداد پاس ها یا تعداد 
سانترها اهمیتی نداشت؛ چه اینکه او خیلی پیش از آن، نگاهش به فوتبال را با این 
جمله عجیب نشان داده بود:" جام ها، عدد هستند و اعداد، خسته کننده اند!" برای 
مربی ای که حتی تعداد جام ها هم اهمیتی برایش ندارد، چرا باید مهم باشد که 

بازیکنانش از منچستریونایتد، چلسی یا سایر رقبا کمتر تکل زده اند؟
هدف گواردیولا در مربیگری، همان چیزی است که در اولین کنفرانس مطبوعاتی 
اش به عنوان سرمربی سیتی گفت:" فوتبال زیبا. به این خاطر اینجا هستم. می خواهم 

تیمم آنطور که من می خواهم بازی کند."    
اگر برای رقبا، به ویژه رقیب اصلی همه این سال ها، ژوزه مورینیو، فوتبال و موفقیت 
با جام ها معنی پیدا می کند، برای گواردیولا فوتبال یک اثر هنری است؛ اثری که فارغ 
از قیمت نهایی آن- تعداد جام ها- با آنچه به فوتبال اضافه می کند، معنا می شود. اگر 
زمانی افلاطون در سمپوزیوم نوشته بود:" اگر چیزی وجود داشته باشد که زندگی به 
خاطر آن بیارزد، آن نظاره زیبایی است"، برای گواردیولا هم آنچه از فوتبال می ارزد، نه 
قهرمانی ها و جام ها، که ساختن تصویری بی نقص تر از این "بازی زیبا"ست. در واقع 
این مسیری است که او برای جاودانگی در فوتبال انتخاب کرده است. به همین خاطر 
بود که زمانی، از اینکه بازی های بارسا، فارغ از آنچه در زمین اتفاق می افتاد، مورد نقد 
قرار می گرفت، ناراحت بود:" چیزی که مردم می خواهند، نتیجه است؛ و از روی نتیجه 
است که آنها تحلیل می کنند که شما خوب بازی کرده اید یا نه. اگر ببازید، تیتر خبرها 

همیشه این است "بارسا فاجعه بود".
 کمال گرایی پپ در ارائه فوتبال زیبا بیش از همه در تلاش او برای پیدا کردن 
ویژگی های جدید در بازیکنان تیمش و حتی تبدیل کردن آنها به بازیکنانی کاملا 
متفاوت از گذشته تجلی پیدا می کند. او چنان وسواسی در توضیح توصیه های 
تاکتیکی اش به بازیکنان دارد که به نظر می رسد خود را مسئول اثبات وجود "تابولا 
راسا*" می داند. جرارد پیکه زمانی در مورد تفاوت گواردیولا با سایر مربیان گفته بود:" 

پپ نه تنها به شما دستور می دهد، بلکه دلیل آن را هم توضیح می دهد."
در تیم های او بازیکنان به راحتی تغییر پست می دهند؛ هافبک ها به مدافع، 
مدافعان کناری به هافبک های بازیساز و مهاجمان به شماره ٩ های کاذب تبدیل می 
شوند. تغییراتی که بعضی اوقات بسیار عجیب به نظر می رسد؛ اما حاصل موشکافی 
دقیق پپ در تمرینات و ساعت ها گفتگوی خصوصی او با آن بازیکن است؛ نتیجه 
هم در بیشتر اوقات شگفت انگیز است؛ آنقدر خوب که فکر می کنیم، چرا آن بازیکن 
در همه این سال ها در پست قبلی بازی می کرد؛ از رفتن خاویر ماسکرانو و خاوی 

مارتینس به خط دفاعی تا بازی فیلیپ لام در خط میانی.
در همین فصل هم بازیکنان سیتی کم شگفت انگیز نبودند؛ پیشرفتی که به راحتی 
می توان به پای گواردیولا نوشت؛ از ستاره های جوانی مانند لروی سانه و جان استونز 

تا بازیکنان باتجربه تری مثل داوید سیلوا، فرناندینیو و کوین دی بروین.

یک سال بعد از آن کنفرانس مطبوعاتی تاریخی، حالا سیتی با ١١ امتیاز برتری 
نسبت به تیم دوم، در صدر جدول لیگ برتر قرار دارد؛ با شکست دادن هر ٥ تیم مدعی 
دیگر، بدون اینکه گواردیولا تیمش را برای زدن تکل تمرین بدهد یا حتی کمی از ایده 

های بلندپروازانه اش دست بکشد.
او در همان زمان پیوستن به سیتی گفته بود خیلی ها در آلمان و اسپانیا به او گفته 
بودند نمی تواند در انگلیس سبک بازی همیشگی اش را حفظ کند؛ اما حتی بعد از 
اتفاقات فصل قبل، او ایمانش را به ایده هایش از دست نداد؛ و حالا می تواند این شعر 
دوست صمیمی اش، میکل مارتی ای پل، شاعر کاتالانی که زمانی پپ اشعارش را 
در خانه ادبیات مونیخ خوانده بود را زمزمه کند:" بگذار بگویم که حالا زمان فراموش 
کردن است/ اکنون زمانی است که بار دیگر به خلوص باور داشته باشیم/ و بار دیگر 
خانه را با رنگ های شاد، رنگ کنیم". گواردیولا نه تنها رنگ تازه ای به سیتی و لیگ 
برتر زده، که فوتبال را هم به سطح تازه ای برده؛ و اگر زمانی آریگو ساکی گفته بود که 
بدون رینوس میشل، نه یوهان کرویف بود و نه گواردیولا، احتمالا نسل بعدی مربیان 

فوتبال هم وامدار او خواهند بود. 

در ستایش یک ایده آلیست 

پپ گواردیولا؛ یک هنرمند، یک فیلسوف 

پیشکسوت والیبال گفت: تلاش می کنم طی روزهای آینده تاییدیه خود را بگیرم. 
بهنام محمودی در مورد عدم اعلام نامش در لیست نامزدهای تایید شده انتخابات فدراسیون والیبال اظهار داشت: استعلام حراست 
افرادی که نام آنها اعلام شده  است، آمده، اما این اتفاق هنوز برای من نیفتاده است. ما هم تلاش می کنیم طی روزهای آینده تاییدیه 

خود را بگیریم.
وی ادامه داد: تاییدیه حراست دوستانی که نام شان اعلام شده زودتر آمده است، اما برای من اینکونه نیست. به نوعی می توان گفت 

که تاییدها به صورت مرحله ای در حال اعلام است.
پیشکسوت والیبال خاطرنشان کرد: ما ٥ نفر بودیم که احراز پست مدیریت شدیم یعنی شرایط مدیریت را داشتیم. این موضوع از 
سوی وزارت ورزش تایید شده و سپس استعلام ها به حراست ارسال شده است. چند ارگان باید این موضوع را بررسی و تایید کنند 

که هنوز این اتفاق برای من رخ نداده است. انشالله کارهای من هم طی چند روز آینده نهایی خواهد شد.
محمودی افزود: مشکلی خاصی وجود ندارد. اگر این امر نهایی شود جز گزینه ها خواهم بود، شانس رای بالایی دارم. از صبح دوستانی 
که می خواهند به من رای بدهند تماس گرفتند و گفتند که نگران نباش و ما سعی می کنیم از خانواده والیبال دفاع کنیم. ما دنبال 

کار خودمان نیستیم و  می خواهیم به والیبال خدمت کنیم.

سرمربی تیم فوتبال شارلروا از مهاجم ایرانی  تیم خود به نیکی یاد کرد و او را برتر از همه ستاره های بلژیک دانست.
کاوه رضایی از آن دسته بازیکنان فوتبال است که راه شهرت را به سرعت برق و باد طی می کند. فوتبالیست پرتوان کشورمان که تا 
چند ماه قبل مهاجم استقلال تهران بود و در اروپا شناخته شده نبود، اکنون بعد از تنها چند ماه به ستاره ای قابل اتکا تبدیل شده است. 
او پیراهن تیم ملی کشورمان را به تن می بیند و به خاطر استعداد و توانایی بالا توانسته در خط حمله تیم شارلروا بدرخشد. مهاجم ٢٥ 
ساله به همین خاطر ٩ گل نیز به نام خود زده و در موفقیت های فصل جاری تیمش نقش بسزایی داشته است. از این رو باید انتظار 
داشت که مسئولان شارلروا به نیکی از او یاد کنند.کاری که »فلیسه مازو«، سرمربی تیم در مصاحبه ای با لادنیره  اویرق انجام داده است.

وی اظهار داشت:اگر من حق انتخاب برای مهاجمی ایده ال داشتم، در آن صورت به سراغ رضایی می رفتم.از نظر من خیلی راحت 
بگویم که بهترین مهاجم کنونی در بلژیک است.همچنین او کامل ترین مهاجم کنونی لیگ ما نیز هست. مازو افزود:برای هر مربی ، 
این یک موهبت است که بازیکنی مثل او را داشته باشد.با روحیه ای بالا که خوب شرایط را درک می کند و قادر به زدن گل است. او 
ادامه داد:وقتی مهدی بیات او را معرفی کرد، کاوه را نمی شناختم.برخی از فیلم  بازی های او را در ایران دیدم و سپس به مهدی اعتماد 

کردم امرو هم همه می توانند نتیجه اش را ببینند.

محمودی: 
تائید صلاحیت من طی چند روز آینده نهایی خواهد شد

فلیس مازو:
کاوه رضایی بهترین و کامل ترین مهاجم بلژیک است

نایب رییس فدراسیون کشتی ایران گفت: پرونده تعلیق کشتی 
ایران و محرومیت کشتی گیر و مربی وی بزودی تعیین تکلیف 

می شود.
حمید بنی تمیم با بیان مطلب افزود: پس از اینکه مذاکرات 
اولیه خادم با لالوویچ رییس اتحادیه جهانی کشتی، منجر 
به جلوگیری از اعلام مستقیم رای و ارائه موضوع "علی رضا 
کریمی" و مربی وی و محرومیت ایران از حضور درمسابقات 
بین المللی به کمیته اخلاق و انضباطی فدراسیون جهانی  شد، 
دور دوم مذاکرات نیز ، اواخر این هفته  در سوییس برگزار شد.

بنی تمیم تصریح کرد: بدلیل ورود جدی و مستقیم "کمیته 
بین المللی المپیک" و پیگیری این موضوع از طریق اتحادیه 
جهانی کشتی، این اتحادیه، ملزم به تعیین تکلیف فوری و قانونی 

موضوع شده است.
بنی تمیم خاطر نشان کرد: علیرغم فشارهای سیاسی و اجرایی 

پرونده کشتی  ارجاع  موضوع  مذاکرات  اول  دور  در  موجود، 
ایران به کمیته اخلاق و امور انضباطی  در واقع امتیاز تعاملات 
دیپلماتیک ایران بود،  که از این طریق ، اتحادیه فرصتی به ایران 
داد، که برای ارائه راه حلی در این باره استفاده کند. فدراسیون 
ایران در محدوده زمانی مذکور تا دور دوم مذاکرات،  که اواخر  
این هفته صورت گرفت، تمام توان دیپلماتیک خود را برای ارائه 
راه حلی موثر که از تعلیق کشتی ایران جلوگیری کند، بکار 
برد اما بدلیل شفافیت مستندات موجود و نیز پیگیری کمیته 
بین المللی المپیک با استناد به مستندات مشابه این موضوع، 
از حدود سیزده سال گذشته تا کنون، موضوع تعلیق کشتی 
ایران و محرومیت کشتی گیر و مربی به قوت خود باقی ماند. در 
نهایت در مذاکرات دور دوم ، به دشواری  زمان محدود دیگری 
نیز، برای پیدا کردن راه حلی قابل قبول، برای ارائه به کمیته  بین 
المللی المپیک و سایر سازمانهای  بین المللی ذیربط ، حاصل 

شد. اما  به دلیل حساسیت بالای این موضوع برای کمیته بین 
المللی المپیک،  تعلیق کشتی ایران و محرومیت کشتی گیر و 
مربی وی ، در "اتحادیه جهانی کشتی"  به جریان افتاده است و 

تصمیم نهایی در این زمینه بزودی  اعلام خواهد شد.
وی در پایان گفت: فدراسیون ایران با تمام توان ، از ظرفیت 
دیپلماسی خود برای کاهش این جرایم بطور قطع استفاده 
خواهد کرد، اما با توجه به ورود مستقیم IOC و فشارهای 
بالادستی موجود، قطعا این موضوع فراتر از تعاملات کشتی 
ایران و "اتحادیه جهانی کشتی" است،  و باید در سطح کلان  
مدیریت داخلی و خارجی کشور تعیین تکلیف شود، چون در 
این خصوص صرفا بحث ورزش و کشتی مطرح نیست. کشتی 
ایران با بهره مندی از نفوذ خود در اتحادیه ، توانسته دو نوبت  
زمان بگیرد اما موضوع در سطح بین المللی آن، بسیار فراتر از 

حوزه کشتی است.

آخرین وضعیت پرونده علیرضاکریمی

با حساسیت IOC ، تعلیق کشتی ایران به جریان افتاده است



5 علمی و سلامت 

1٠فایده هوای سرد برای سلامتی
تحقیقات نشان داده است که هوای سرد می تواند فواید سلامتی گوناگونی داشته باشد. 
محققان می گویند از هوای سرد پرهیز نکرده و از فواید آن بهره مند شوید. از فواید سرمای 

هوا برای سلامتی می توان به موارد زیر اشاره کرد. 
  خواب راحت تر

دمای بدن انسان طی ٢4 ساعت شبانه روز بالا و پایین می رود. به طور معمول، دمای 
بدن انسان هنگام بعد از ظهر به بالاترین میزان خود می رسد و هنگام سپیده دم در 

کمترین میزان خود قرار دارد. 
بررسی ها نشان داده است که وقتی بدن برای خواب آماده می شود ، گرمای خود را از 
دست می دهد، ولی در بدن افرادی که به بی خوابی مبتلا هستند، این تنظیم حرارتی به 

درستی انجام نمی شود. 
یکی از روش هایی که می تواند در به خواب رفتن راحت تر کمک کند، کاهش دمای 
اتاق است. محققان می گویند افراد مبتلا به کم خوابی بهتر است در اتاقی با دمای ١٥ تا 
١٩ درجه بخوابند تا خواب عمیقی تجربه کنند. بر همین اساس، هوای سرد می تواند در 

هر چه راحت تر به خواب رفتن شما موثر باشد.
 تحقیقات  نشان داده است که تغییرات فصل در دریافت کالری روزانه، ترکیب رژیم 
غذایی و فعالیت بدنی ما موثر است و انجام ورزش های هوازی در محیط های سرد موجب 
گرسنگی و تحریک اشتهای ما می شود و جالب اینکه این پرخوری ما را چاق نمی کند، زیرا 
بدن به دنبال روش هایی برای گرم نگه داشتن خود است و شروع به سوزاندن چربی برای 

تهیه سوخت کافی می کند.
 اثرات مثبت روحی روانی

متاسفانه فصل سرد بسیاری از افراد را دچار افسردگی می کند، اما تحقیقاتی نشان داده 
است که روزهای سرد سال به اندازه ای که تصور می شود نامطلوب نیستند. 

پیاده روی در هوای سرد زمستان به دلیل صرف انرژی بیشتر در افراد باعث سوزاندن 
کالری بیشتر می شود و نسبت به هوای گرم تابستان بیشتر کاهش وزن صورت می 

گیرد
در تحقیقی مشخص شد که روزهای سرد سال باعث می شود افراد کمتر از مکان های 
بسته بیرون بیایند و وقت خود را با تماس تلفنی با دیگران پر کنند و تعامل با افراد، جای 

فعالیت های دیگر را می گیرد و بدین ترتیب مردم را به هم نزدیک تر می کند. 
و  می دهد  افزایش  افراد  در  را  استعاره ها  درک  و  تفکر  قوه  سرد  هوای  همچنین 

انعطاف پذیری و خلاقیت آنها را بالا می برد.
 سوزاندن کالری بیشتر

در بدن انسان دو نوع چربی سفید و قهوه ای یافت می شود. در شرایطی که چربی 
سفید بزرگترین ذخیره انرژی در بدن است، چربی قهوه ای برای تولید گرما کالری مصرف 

می کند. 
نتایج یک مطالعه نشان داد که چربی قهوه ای در مواجهه با سرما از چربی سفید به عنوان 
سوخت برای تولید گرما استفاده می کند. افزایش سوخت و ساز بدن و مصرف چربی به 

سوزاندن کالری بیشتر منتج می شود.
همچنین پیاده روی در زمستان و در هوای برفی به دلیل صرف انرژی بیشتر در افراد 
باعث سوزاندن کالری بیشتر می شود و نسبت به هوای گرم تابستان بیشتر کاهش وزن 

صورت می گیرد.
 قدرت تفکر بهتر

گلوکز موجود در بدن انسان به چابکی ذهنی و تنظیم دمای داخلی بدن کمک می کند. 
از این رو، هنگامی که در آب و هوای گرم یا سرد قرار دارید، گلوکز موجود در بدن برای 

تنظیم شرایط وارد عمل می شود. 
هوای گرم، بدن انسان را مجبور می کنند تا میزان قابل توجهی گلوکز را برای خنک 
نگه داشتن همه چیز مصرف کند و از این رو، می تواند اثری منفی بر توانایی های تصمیم 

گیری انسان داشته باشد.
 کاهش التهاب عضلات

طی یک مطالعه، سه روش درمانی روی گروهی از دوندگان مورد استفاده قرار گرفت که 
سرما درمانی یا کرایوتراپی، دور فروسرخ )به نام حرارت درمانی نیز شناخته می شود( و 

روش سنتی استراحت را شامل می شد. 
نتایج کسب شده نشان داد که کرایوتراپی سریع تر از دو روش دیگر قدرت حداکثری را 
به عضلات باز می گرداند. البته افرادی که دارای بیماری قلبی هستند بهتر است با گرما 

سروکار داشته باشند، زیرا رگ های خونی در سرما تنگ می شوند.
 پوست بدون جوش

هوای سرد می تواند به عنوان یک جمع کننده عمل کرده، منافذ پوست را تنگ تر 
کرده، احتمال انسداد را کاهش داده و از این رو کمتر مستعد شکل گیری جوش 
خواهید بود. همچنین، آب و هوای سرد ترشح سبوم )چربی طبیعی پوست که توسط 
غدد سباسه تولید می شود( را کند کرده و به حفظ درخشش پوست و عدم ظهور آکنه 

کمک می کند.
جذب ویتامین د

قدم زدن در هوای سرد سبب جذب ویتامین د از طریق پرتوهای خورشید و همینطور 
افزایش استحکام استخوان ها می شود. گفتنی است این پیاده روی اگر به مدت ١٥ دقیقه 

در روز باشد، تمام نیاز فرد به جذب ویتامین د را تامین می کند.
 خداحافظی با پشه های مزاحم

پشه های آلوده ، ناقلین بیماری هایی مانند زیکا، تب دانگ و نیل غربی هستند. دو نوع 
 .)Aedes( و آئدس )Cluex( پشه وجود دارند که بیماری را گسترش می دهند: کولکس
از آنجایی که پشه های کولکس و آئدس در سرما و دمای زیر ١0 درجه سانتیگراد فعال 
نیستند، احتمال ابتلا به بیماری از طریق نیش این پشه ها به طور قابل توجهی کاهش 

می یابد.
 ورزش کردن در محیط بیرون

طی فصول سرد سال روزها کوتاه می شوند و از این رو شاید زمان کمتری برای ورزش 
و قرار گرفتن در معرض نور خورشید در اختیار داشته باشید. اما اگر از افسردگی زمستانی 
رنج می برید، ورزش کردن در محیط بیرون می تواند همانند دارویی توانا شرایط شما را 
بهبود ببخشد. قرار گرفتن در معرض نور خورشید و ترشح اندورفین به واسطه ورزش می 

توانند به طور قابل توجهی خلق و خوی شما را بهبود ببخشند.

دندان های خراب چه تاثیری در بروز معده 
درد دارند؟

یک متخصص ارتودنسی و دندان پزشک تاثیر دندان های خراب در بروز معده درد را 
تشریح کرد.

نصیبی  دندان پزشک و متخصص ارتودنسی  اظهار کرد: دندان در جذب و هضم و 
همچنین جویدن  مواد غذایی بسیار مؤثر است به طوری که اگر این عضو دچار مشکل شود 

هضم غذا با مشکلات  مختلفی  روبرو  می شود.
وی بیان کرد: دندان در دستگاه گوارش  به عنوان  اولین عضو  محسوب می شود و اگر  
دندان فردی  خراب  باشد کار جویدن  مواد غذایی و به طبع  هضم و جذب  غذا با مشکل 

روبرو شده  و معده کارآیی  خود را از دست می دهد .
نصیبی  با بیان اینکه  افرادی که دندان های خرابی دارند  به خوبی  مواد غذایی در معده شان 
آماده هضم  و جذب نمی شوند، افزود: افرادی که دارای دندان های خراب بوده  به ناچار در 
طولانی  مدت به غذاهای  نرم و فاقد  فیبر  روی می آورند و همین مسئله باعث  بر هم خوردن 
متابولیسم  بدن و حتی  مواد غذایی و آنزیم های مورد نیاز معده و دستگاه  گوارش  است  و در 

نتیجه  کارآیی  معده را تضعیف  می کند.
وی با بیان اینکه عفونت ناشی از دندان های خراب  باعث  ایجاد عفونت  در سیستم گوارش 
و گردش خون می شود، تأکید کرد: باکتری های دندان های خراب از طریق  جویدن  مواد 
غذایی وارد سیستم گردش خون و یا معده شده  و همین مسئله باعث ایجاد معده درد  و 

بروز  بیماری های مختلف   در سیستم گوارش  می شود.
نصیبی یادآور شد: دندان های خراب  به دلیل  درد شدید  جویدن غذا را به طور ناقص  
انجام داده و همین امر کار معده را در هضم  غذا ٢ برابر می کند و باعث  ایجاد مشکل در 

سیستم گوارش  می شود.

وار یس چگونه ایجاد می شود؟
یک فیزیوتراپیست گفت: وقتی که افراد طولانی مدت به دلیل شغلشا ن می ایستند در 
آینده دچار عارضه وار یس شده که این بیماری بر اثر خون مردگی و یا لخته خون در 

رگ های اندام تحتانی و به ویژه ساق پا بروز پیدا می کند.
کیوان ادیب فیزیوتراپیست اظهار کرد: وقتی که افراد طولانی مدت به دلیل شغلشا ن 
می ایستند در آینده دچار عارضه وار یس شده که این بیماری بر اثر خون مردگی  و یا لخته 

خون در رگ های اندام تحتانی  و به ویژه ساق پا بروز پیدا می کند.
وی بیان کرد: رگ های وار یسی بر اثر کارکرد نادرست لانه کبوتر ی سیاه  رگها در ساق 
پا ایجاد می شود و رگ ها ی وار یسی بر اثر کارکردن بیش از حد  عضلات نیز به وقوع 

می پیوندد.
ادیب با بیان اینکه ضعیف شدن عضلات در قسمت اندام تحتانی کار خون رسانی به 
سمت قلب را به با مشکل مواجه می کند، افزود: وقتی که بر اثر ایستادن بیش از حد خون 
در اندام تحتانی لخته می شود این مسئله ر گ های وار یسی را اصطلاحا ایجاد می کند؛ در 
صورتی که فرد به دلیل بیماری و یا مشکلات دیگری تحرک نداشته باشد این عارضه باعث 

بروز بیماری سکته ها قلبی و مغزی می شود.
لخته شدن خون در پا

وی با اشاره به درد عضلانی در اندام تحتانی در هنگام بروز عارضه واریس  اظهار کرد: 
هنگامی که بر اثر بیماری وا ریس لخته خون در اندام تحتانی ایجاد می شود باعث بروز سکته 

مغزی و آمبولی می شود.
ادیب یاد آور شد: هنگامی که افراد تغذیه مناسبی داشته و بیش از حد از چربی و 
فست فودها استفاده می کنند و همچنین در وعده شام از غذاهای پر کالری مصرف می کنند 

این عامل باعث ایجاد وا ریس در رگ های اندام تحتانی می شود.
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در ایران هشت برابر متوسط جهان، سوختگی اتفاق می افتد. نتیجه این میزان 
سوختگی در کشور، بستری شدن سالیانه ٣0 هزار نفر با سوختگی شدید در 
بیمارستان ها و فوت ٣000 نفر است. با آگاهی درباره سوختگی و چگونگی برخورد 

با آن می توان عوارض ناشی از این حوادث را کاهش داد.
در  می شوند.   طبقه بندی  سوختگی  عمق  و  اندازه  اساس  بر  سوختگی ها 
سوختگی های درجه اول یا سطحی، فقط لایه اپیدرم پوست درگیر می شود. در 
این سطح اپیدرم قرمز و بدون تشکیل تاول است. نشانه های آن درد، قرمزی و رنگ 

پریدگی است و  بافت و پوست سالم می ماند.
سوختگی های درجه دوم نیز لایه اپیدرم پوست را تخریب می کنند و لایه درم 
دچار تورم زیر جلدی و درد می شود. علائم و نشانه های آن نیز درد، تاول، قرمزی، 
سفید شدن با فشار و سفت شدن بافت است. در سوختگی های درجه سوم نیز همه 
لایه های پوست تخریب می شوند. بافت های چربی، عضله، اعصاب، خون و استخوان 

نیز ممکن است درگیر شوند.
سوختگی حرارتی رایج ترین نوع سوختگی است که ناشی از تماس پوست با 
حرارت بالا مانند بخار، آب جوش، آتش و… است .در سوختگی های الکتریکی 
جریان با ولتاژ کم )متناوب( یا ولتاژ بالا )مستقیم یا متناوب( می تواند سبب بروز 
سوختگی الکتریکی شود. این سوانح در نتیجه تماس با جریان الکتریکی اعم از قرار 
دادن شی ای در پریز یا گاز زدن یا کشیدن سیم رابط وسایل برقی ایجاد می شود. 
در سوختگی های شیمیایی نیز  اسیدها و بازها سبب سوختگی های شیمیایی 
می شوند. معمولا بازها نسبت به اسیدها صدمات شدیدتری را به وجود می آورند. 

عوامل اسید و باز شامل شوینده های خانگی و ترکیبات صنعتی هستند.
اولین اقدام پس از بروز سوختگی ها

اگر موضع سوخته در محل زیر لباس باشد، ابتدا اقدام به بیرون آوردن لباس 
کنید، اما نکته بسیار مهم اینجا است که در صورتی که سوختگی به حدی شدید 
است که پارچه لباس به پوست بدن چسبیده است، هرگز با کشیدن پارچه سعی 
در جدا کردن لباس از سوختگی نکنید، بلکه پارچه را دور تا دور سوختگی با قیچی 
بریده یا با همان لباس مرحله پایین آوردن دما با آب سرد را انجام داده و در اولین 

فرصت به پزشک مراجعه کنید.
به هنگام ایجاد سوختگی برای کاهش ضایعات آن از مالیدن هرگونه روغن و یا 
کره بپرهیزید. چربی، گرمای سوختگی را در پوست نگه داشته و شدت سوختگی 
را بیشتر می کند. کاربرد پمادها و لوسیون های مخصوص تنها در سوختگی درجه 

اول می تواند کارساز و مفید واقع شود.
محل سوختگی حاصل از مایعات داغ )مانند آب چوش، آب باتری ماشین، سوپ 

و …( را بلافاصله با آب سرد )نه آب یخ( بشویید. به این ترتیب در صورتی که حرارت 
بالای مایع داغ سبب سوختگی شده باشد، با این کار دمای پوست سوخته پایین 
آمده و در سوختگی ناشی از تماس با محلول های اسیدی و یا بازی، جریان آب 

باعث رقیق شدن ماده و از بین رفتن ادامه تاثیرات حاصل از آن می شود.
پوستی که دچار سوختگی شده بهتر است با پانسمان پوشانده شود؛ زیرا سدی که 
مانع ورود میکروب ها به داخل بدن است، شکسته شده و همچنین این پانسمان ها 
بهتر است روزانه تعویض شوند و سیر بهبود زخم به صورت روزانه از سوی پزشک 
رویت شود تا در مواردی که نیاز به مصرف آنتی بیوتیک موضعی یا اینکه نیاز به 
جراحی است، مشخص شود. در سوختگی های سطحی و کوچک در صورتی که هر 
گونه علائمی از تغییر شکل زخم، التهاب، تورم، درد شدید یا تب ایجاد شود، بهتر 

است بیمار تحت نظر پزشک متخصص ادامه درمان را پیگیری کند.
زخم سوختگی برای بهبود علائم بهتر است چرب نگه داشته شود، اما به یاد 
داشته باشید هیچ پماد و داروی موضعی وجود ندارد که جای سوختگی را از 
بین ببرد یا مانع ایجاد جوشگاه سوختگی شود.  به طور جدی از تبلیغات بی مورد 
بعضی داروها باید جلوگیری کرد. در واقع، درمان یک زخم سوخته فقط از سوی 
پزشک متخصص ممکن است. در طول زمان بهبود زخم سوخته نیز بهتر است از 
نظر تغذیه ای رژیم پر پروتئین و پر کالری و همچنین حاوی مقادیر بالای ویتامین 
C مصرف شود که باعث تسریع در التیام زخم سوختگی می شود. خود تاول ها به  
عنوان پانسمان بیولوژیک از منطقه سوخته محافظت می کنند، ولی در مواردی 
که تاول خونی شود یا روی مفاصل بزرگ باشد یا عامل سوختگی، مواد شیمیایی 

باشند، بهتر است تاول ها ترکانده شوند و پوست سوخته پانسمان شود.
بایدها و نبایدهای سوختگی

بنابر اعلام روابط عمومی جمعیت حمایت از بیماران سوخته، نباید در محل 
سوختگی شدید از پماد، کره، یخ، دارو، خمیردندان، کرم، اسپری های روغنی یا هر 

گونه درمان خانگی استفاده کرد.  
به محل سوختگی فوت نکنید یا به سمت آن سرفه نکنید و نفس نکشید. 
همچنین نباید تاول های سوختگی یا پوست های آسیب دیده روی آن را دستکاری 
کرد.  لباس ها یا پارچه ای که به محل سوختگی چسبیده را به زورجدا نکنید.  
نباید به کسی که دچارسوختگی شدید شده از راه دهان مایعات یا خوراکی داد.  
سوختگی بسیار شدید را در آب خیلی سرد قرار ندهید؛ چون این کار می تواند باعث 

ایجاد شوک در فرد شود.
مردم باید مراقب باشند زیر سر کسی که احتمال سوختگی مجاری تنفسی دارد 

بالش قرار ندهند؛ زیرا این کار ممکن است باعث بسته شدن راه تنفس او شود.

 

پژوهشگران دانشگاه بوعلی سینا همدان دستگاهی 
را برای بررسی وضعیت بتن ها قبل از ساخت سازه 
عرضه کردند که با استفاده از پردازش تصویر قادر به 

بررسی دوام بتن ها است.
آرمان منتظریان از محققان این طرح در گفت گو 
مصالح  در  گفت:  باره  این  در  ایسنا  خبرنگار  با 
الاستوپلاستیک مانند بتن که دارای ریز ساختار 
پیچیده ای است، تخمین کرنش های تحت بار که در 

طول زمان رخ می دهد، بسیار مشکل است.
وی با اشاره به اهمیت درک صحیح از کرنش بتن، 
توضیح داد: وجود ترک های ریز در لایه های مرزی 
در بتن و همچنین حفرات ژلی موجود در خمیر 
سیمان باعث بروز پیچیدگی در رفتار تنش کرنش 
بتن می شود، از این رو ضرورت طراحی و ساخت 
دستگاه اندازه گیری خزش ضروری به نظر می رسید.

  منتظریان ادامه داد: در گذشته برای این منظور از 
ابزار دقیق استفاده می شد که استفاده از این دستگاه 
مستلزم خروج ارز از کشور است و ما برای رفع این 
مشکل طرح تحقیقاتی با عنوان "اندازه گیری خزش 

بتن به کمک تصویربرداری" را اجرایی کردیم.
این محقق با بیان اینکه در این تحقیقات دستگاهی 
برای اندازه گیری خزش بتن طراحی و ساخته شد، 
گفت: این دستگاه از دو بخش اصلی "سیستم اندازه 

گیری" و " قاب اعمال بار" تشکیل شده است.
وی با بیان اینکه در سیستم اندازه گیری بار، از 
است،  استفاده شده  تصویر  پردازش  سیستم های 
اظهار کرد: در این تحقیقات توانستیم با استفاده 
از پردازش تصویر، کرنش های خزشی در مقیاس 
میکرو کرنش را اندازه گیری کنیم. این دستگاه به 
گونه ای طراحی شده است که همزمان به کمک 
یک دوربین ساده دیجیتالی تصویربرداری از تغییر 
شکل نمونه صورت گیرد تا اطمینان از داده ها نیز 

ارزیابی شود.
منتظریان "آزمایش خزش" را یکی از آزمایش های 
مهم بخش عمران دانست؛ چراکه از نتایج به دست 
شد،  مطلع  سازه ها  دوام  از  می توان  آن  از  آمده 
ادامه داد: یکی از معضلات کشور اطمینان از دوام 
سازه های بتنی است و این در حالی است که امروزه 

هزینه  و زمان زیادی صرف ساخت و ساز می شود؛ 
ولی متاسفانه اگر موضوعات مربوط به خزش و جمع 
شدگی بتن در آن دیده نشود، بعد از گذشت چند 

سال سازه با مشکلاتی مواجه خواهد شد.
این محقق اضافه کرد: با استفاده از این دستگاه 
می توان قبل از آنکه سازه ساخته شود، خزش بتن  
مورد بررسی قرار گیرد؛ ضمن آنکه میزان خزش را 
پیش بینی کرد تا از این طریق دوام سازه تحت تاثیر 

اثرات منفی قرار نگیرد.
وی قابل حمل بودن و بارگذاری و باربرداری به 
صورت مرحله ای را از مزایای این دستگاه نام برد و 
خاطر نشان کرد: در طراحی این دستگاه این قابلیت 
از وجوه  با نصب دوربین در یکی  دارد که  وجود 
دیجیتال  دوربین  به کمک ساده ترین  بتوان  بتن 

کرنش های خزشی را اندازه گیری کرد.
منتظریان از تجاری سازی این دستگاه خبر داد 
با شرکت های  با مذاکرات صورت گرفته  و گفت: 
به  موفق  بتنی  پیشرفته  قطعات  تولیدکننده 

تجاری سازی این محصول شدیم.  
این طرح از سوی آرمان منتظریان و نگین حقیقت 
در نوزدهمین جشنواره خوارزمی عرضه شد و رتبه 

سوم نوآوری در گروه عمران را از آن خود کرد.
به گزارش ایسنا، خزش بتن پدیده ای است که 
به صورت تغییر شکل سازه بتنی تحت اثر بار پایدار 
تعریف می شود. فشار و تنش بلند مدت بر روی بتن 
می تواند موجب شود بتن دچار تغییر شکل شود. این 
تغییرشکل معمولا در جهت نیروی اعمال شده رخ 
می دهد، مانند ستون بتنی که فشرده و یا تیری که 

دچار کمانش می شود.
پدیده خزش لزوما موجب گسیختگی بتن نخواهد 
شد، ولی در هنگام طراحی سازه های بتنی باید مد 

نظر قرار گرفته شود.

مراقبت از قلب کاربر توسط نسل بعدی افزایش دوام سازه های بتنی با استفاده از پردازش تصویر
ساعت های هوشمند اپل

مدل های آینده اپل واچ با نظارت بر علائم حیاتی کاربر به دستگاه مفیدتری تبدیل 
خواهد شد. شرکت اپل قبلا در این زمینه کارهایی کرده بود، اما در حال حاضر در حال 

کار بر روی آوردن این ویژگی به طور مستقیم به قلب ساعت هوشمند خود است.
ساعت هوشمند اپل با نظارت بر علائم حیاتی، سیگنال های الکتریکی قلب شما 
را ردیابی می کند. به این وسیله می توانید شاخص هایی مانند ضربان قلب نامنظم را 
تشخیص دهید. این فناوری را می توان به عنوان یک ارتقای بزرگ در این دستگاه که در 

حال حاضر بیشتر بر تناسب اندام متمرکز است، تلقی کرد.
اپل در ماه نوامبر یک پروژه مشترک با دانشگاه استنفورد برای ردیابی ضربان قلب 

نامنظم با مدل های فعلی اعلام کرد، اما هنوز سنسورهای آن محدود هستند.
راهی که اپل برای این کار می تواند در نظر بگیرد، این است که کاربر برای ردیابی 
ضربان قلب خود دو طرف ساعت را لمس کند تا توسط ساعت به قلب وی یک سیگنال 

ضعیف الکتریکی فرستاده شود. البته پس از پایان نهایی می تواند متفاوت عمل کند.
این احتمال وجود دارد که اپل به طور کامل از اجرای این کار منصرف شود. اما با توجه 
به این که این فناوری مفید است و ردیابی علائم حیاتی می تواند به جلوگیری از سکته 

مغزی و نارسایی قلبی کمک کند، بعید به نظر می رسد که اپل منصرف شود.

رایانه غیرقابل هک ساخته می شود
سازمان دارپا قصد دارد رایانه ای غیرقابل هک بسازد که در آن اطلاعات با سرعت و به 

طور تصادفی انتقال می یابند و از بین می روند.
سازمان DARPA مشغول ساخت رایانه ای مجهز به ویژگی های امنیتی جدید است 

که آن را غیرقابل هک می کند.
 Morpheus درهمین راستا این سازمان بودجه ای ٣.٦ میلیون دلاری برای پروژه 
در نظر گرفته است. این پروژه در حقیقت مدارهای رایانه را به یک پازل غیرقابل حل 

تبدیل می کند.
 سیستم مورفوس، با روش های امنیتی فعلی که روی تولید وصله های نرم افزاری 

برای برطرف کردن ضعف ها تکیه می کند، متفاوت است.
به عبارت دیگر در  سیستم جدید اطلاعات به سرعت و به طور تصادفی انتقال می 
یابند و از بین می روند. به این ترتیب دسترسی هکرها به اطلاعات مهم مشکل تر خواهد 

شد. از سوی دیگر از بخش سخت افزار و نرم افزار رایانه نیز محافظت می شود.
محققان دانشگاه میشیگان در حال ساخت سیستم مورفوس هستند. آنها معتقدند 

عملکرد این سیستم شبیه مکعب روبیک است.

ناشنوایی مادرزاد با مهندسی ژنتیک درمان شد
محققان برای نخستین بار توانستند با کمک یک ابزار مهندسی ژنتیک ناشنوایی 

مادرزاد را در موش ها درمان کنند.
محققان توانستند برای نخستین بار ناشنوایی مادرزاد را با کمک ابزار مهندسی ژنتیک 

درمان کنند.
ناشنوایی یک اختلال ژنتیکی است که در بیش از ٥0 درصد افراد اتفاق می افتد و 
اصولا غیرقابل درمان است. اما اکنون محققان  شیوه درمانی را آزمایش کردند که به طور 
موفقیت آمیز ناشنوایی در موش ها را معکوس کرد و امیدی برای درمان آن در انسان 

را نیز به وجود آورده است.
محققان دانشگاه هاروارد برای این منظور  از روشCrispr CAS-٩ استفاده کردند. 

Crispr در حقیقت بهبود دی ان ای در سلول های زنده است.
در موش هایی که به طور مادرزاد ناشنوا متولد شده اند، این روش متغیر ناشنوایی ژنی 

به نام TMC١ را خاموش کرد.
انسان هایی که چنین متغیر ژنتیکی داشته باشند، دچار ناشنوایی تدریجی می شوند 

و محققان امیدوارند این روش درمانی را برای انسان نیز به کار ببرند.

مانیتور 3٤ اینچی مخصوص عکاسان ساخته شد
یک شرکت تولید کننده تجهیزات الکترونیک مانیتوری ٣4 اینچی برای عکاسان و 
برنامه نویسان ساخته که قابلیت خارق العاده ای برای نمایش درخشندگی رنگ ها دارد.
 شرکت ال جی  قصد دارد در نمایشگاه CES٢0١٨ مانیتور جدیدی برای ادیتورهای 

ویدئو، عکاسان و برنامه نویسان رونمایی کند.
این مانیتور ٣4 انیچی اولتراواید دارای ٥١٢0 در ٢١٦0 پیکسل دارد . همچنین 
این نمایشگر ال ای دی دارای پوشش نانو است. نمایشگر HDR مذکور که مدل 

٣4WK٩٥U نام گرفته، قابلیت خارق العاده ای برای نمایش رنگ ها دارد.
تاکنون قیمت این مانیتور مشخص نشده است.

محققان هلندی موفق به ساخت کفش های لیزری شدند که به راه رفتن بیماران 
پارکینسون در حالتی معروف به حالت "یخ زدگی" کمک می کند.

عنوان  به  که  است  پارکینسون، چیزی  بیماری  ناخوشایند  علائم  از  یکی   
"یخ زدگی" شناخته می شود که در آن فرد به طور موقت توانایی گام برداشتن رو 

به جلو را در حین راه رفتن از دست می دهد.
دانشگاه  پزشکی  مرکز  و   )Twente("توئنته" دانشگاه  هلندی  دانشمندان 

"رادبود")Radboud( کفش های لیزری ساخته اند که به طور قابل توجهی این 
مشکل را کاهش می دهد.

"یخ زدگی" عموما در مراحل پیشرفته تر پارکینسون دیده می شود که نه تنها 
خسته کننده و ناخوشایند است، بلکه می تواند خطرناک هم باشد.

در این حالت پاهای فرد هنگامی که در حال راه رفتن است، قفل می شود؛ اما 
بدن همچنان به حرکت خود ادامه می دهد و باعث می شود که تعادل فرد از دست 

رفته و زمین بخورد.
یکی از چیزهایی که می تواند به این مشکل کمک کند، این است که شخص 
هنگام راه رفتن کف زمین را نشانه گذاری کند، مثلا خطوط بین کاشی ها را دنبال 
کند. این کار مغز را فعال می کند و به آنها اجازه می دهد تا با مشکل کمتری به 

راه رفتن ادامه دهند.
اینجا جایی است که کفش های لیزری وارد می شوند.

هر کفش پس از تماس با زمین، یک خط قرمز روی زمین در مقابل کفش دیگر 
قرار می دهد. فرد استفاده کننده از این کفش ها، با این کار دارای یک هدف بصری 
است که بتواند توسط آن پای دیگر حرکت کند. این فرایند تا زمانی که فرد بخواهد 

راه رفتن را ادامه دهد، به طور متناوب ادامه پیدا می کند.
در آزمایشاتی که بر روی ١٩ بیمار مبتلا به پارکینسون انجام شد، استفاده از 
این کفش ها باعث کاهش 4٦ درصدی "یخ زدگی" شد. علاوه بر این، زمانی که 
"یخ زدگی" اتفاق افتاد، حدود نصف زمانی که راه رفتن بدون لیزر انجام می شد، 

ادامه داشت.
"موریل فرایه"، پژوهشگر این پروژه می گوید: در حالت ایده آل، لیزر باید تنها 
زمانی فعال شود که "یخ زدگی" اتفاق می افتد، اما ما هنوز به این نقطه نرسیده ایم، 

چرا که "یخ زدگی" یک پدیده بسیار پیچیده است.

کفش هایی برای کمک به راه رفتن بیماران پارکینسون

بایدها و نبایدهای سوختگی؛
در برخورد با بیمار "سوخته" 

چه کنیم؟

جراح کلیه و مجاری ادراری عنوان کرد

 بایدها و نباید های تغذیه ای برای بیماران 
گرفتار سنگ کلیه 

جراح کلیه و مجاری ادراری با بیان اینکه مبتلایان به سنگ کلیه باید غذاهای کم 
چربی و پرفیبر بخورند، گفت: افرادی که سنگ کلیه دارند، در صورت افزایش درجه 
حرارت بدن تا ٣٨.٣ درجه سانتیگراد حتما در اسرع وقت به پزشک مراجعه کنند. 
سیمین وحیدی با تأکید بر اینکه برای دفع همه انواع سنگ های کلیه، نوشیدن 
روزانه حداقل ٨ لیوان مایعات و بیشتر از همه آب خالص ضروری است گفت: اگر 
نوع سنگ کلیه کلسیمی یا فسفری باشد، از مصرف فرآورده های لبنی، شکلات و 

نارگیل خودداری کنید.
وی گفت: افرادی که سنگ های کلیوی از نوع فسفاته دارند، باید رژیم غذایی 
حاوی مواد اسیدی مصرف کنند. اسیدها به اسیدی نگه داشتن مختصر ادرار کمک 
می کند. جراح کلیه و مجاری ادراری به افرادی که دچار سنگ کلیوی اسیداوریکی 
یا سیستینی هستند، توصیه کرد: مصرف رژیم غذایی حاوی مواد قلیایی به قلیایی 

نگه داشتن ادرار کمک می کند.
وحیدی رعایت رژیم غذایی کم چربی و پرفیبر را برای مبتلایان به انواع سنگ 
های کلیوی ضروری دانست و گفت: انواع میوه های حاوی سیترات نیز از حلال 

های سنگ هستند.
وی خاطرنشان کرد: افرادی که سنگ کلیه دارند، در صورت افزایش درجه 

حرارت تا ٣٨.٣ درجه سانتیگراد حتما در اسرع وقت به پزشک مراجعه کنند.
وی اضافه کرد: در صورت بروز علایم عفونت کلیه )سوزش و ناراحتی هنگام ادرار 
کردن یا احساس مکرر نیاز فوری به ادرار کردن(، یا علایم جدید و غیرقابل توجیه با 
پزشک معالج خود مشورت کنید. داروهای تجویزی ممکن است با عوارض جانبی 
همراه باشند و پزشک بر اساس شرایط بیماری و نشانه های جدید، ممکن است 

داروی دیگری برای بیمار تجویز کند.

یک متخصص طب ایرانی مطرح کرد 

دمنوشی مفید برای تنظیم عملکرد دستگاه 
گوارش

یک متخصص طب ایرانی با اشاره به فرا رسیدن شب یلدا با تاکید بر پرهیز از 
درهم خوری نکات تغذیه ای را از دیدگاه طب ایرانی ارایه داد. 

نعمت الله مسعودی متخصص طب ایران در خصوص تغذیه شب یلدا اظهار داشت: 
از آنجا که شب یلدا بهانه ای برای جمع شدن اعضای خانواده ها در کنار یکدیگر و 
پهن کردن سفره یلدا است لازم است خانواده ها توصیه هایی را در خصوص تغذیه 

در این شب رعایت کنند.
وی افزود: شب یلدا نماد روشنایی بوده و استفاده از میوه های سرخ رنگ نظیر 

هندوانه و انار نیز مظهر گرما و نشان دهنده گرمای خانواده است.
مسعودی گفت: درهم خوری یکی از مباحثی است که در طب ایرانی به آن 
توصیه نمی شود زیرا این موضوع می تواند باعث مشکلات گوارشی برای خانواده ةا 

و افراد شود.
این متخصص طب ایرانی با بیان اینکه هندوانه از میوه های فصل تابستان بشمار 
می رود گفت: بهتر است این میوه بسیار کم مصرف شود و بهتر است افرادی که 

معده آن ها مزاج سرد دارد این موضوع را مدنظر خود قرار دهند.
وی ادامه داد: مصرف انار به عنوان یک میوه زمستانی در این فصل توصیه 
می شود، به دلیل اینکه انار از خاصی همچون کنترل فشار خون قند خون برخوردار 
است. مصرف انار پس از وعده غذایی می تواند باعث برطرف شدن رفلاکس و 

یبوست شود.
مسعودی افزود: به افرادی که از مزاج سرد برخوردار هستند نیز توصیه می شود 

انار را به همراه گلپر میل کنند.
وی در پایان توصیه کرد: نوشیدن دمنوش های گرم به همراه عسل می تواند کمک 
زیادی به هضم غذاها کند برای مثال مصرف دمنوش »به« و »سیب« به همراه 

عسل نیز کمک زیادی به تنظیم عملکرد دستگاه گوارش می کند.
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سردار مجتبایی  مطرح کرد

برخورد با مجرمان سایبری" هشدار پلیس و 
دستگاه قضائی

فرمانده انتظامی استان قم  گفت: افرادی که می خواهند به نحو معکوس با انجام اقدامات 
مجرمانه از ظرفیت  فضای مجازی منفعتی عایدشان شود با آن ها مقابله و این اراده در 
دستگاه قضائی نیز وجود داشته و هشدار پلیس و دستگاه قضائی جدیت در برخورد با 

مجرمان سایبری خواهد بود. 
سردار کاظم مجتبایی در جلسه با دادستان قم، ضمن اشاره به تعاملات بین دستگاه 
قضائی استان و پلیس قم، در کنار هم بودن را سرآمد فعالیت های مشترک دانست و با ذکر 

برخی مصادیق، حصول این مهم را نتیجه هم گرایی این دو سازمان برشمرد.
وی ماهیت شغل پلیس را اجرای دقیق مأموریت ها توام با سرعت بخشی دانست و 
ضرورت تجهیز امکانات به فن آوری نوین را به عنوان راهبردی بنیادین در عرصه خدمت 
رسانی به مردم بیان کرد. فرمانده انتظامی استان قم سپس با اشاره به افتتاح آزمایشگاه فنی 
و ادله دیجیتال پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم آن را گامی برای شناسایی دقیق تر 
مجرمان دانست و گفت:نباید اجازه دهیم فضای مجرمانه در حوزه فضای مجازی گسترش 
پیدا کند.  سردار مجتبایی در ادامه با بیان این که ما به دنبال ابطال و محو فضای مجازی 
نبوده بلکه به دنبال اصلاح آن هستیم، تاکید کرد: افرادی که می خواهند به نحو معکوس 
با انجام اقدامات مجرمانه از ظرفیت  فضای مجازی منفعتی عایدشان شود با آن ها مقابله 
و این اراده در دستگاه قضائی نیز وجود داشته و هشدار پلیس و دستگاه قضائی جدیت در 

برخورد با مجرمان سایبری خواهد بود.
دادستان قم نیز در ادامه ضمن قدردانی از سردار مجتبایی برای رشد و ارتقاء کمی و 
کیفی فعالیت های فرماندهی انتظامی استان، به تفاوت جرایم در فضای مجازی و فضای 

واقعی اشاره کرد.
مهدی کاهه، به رشد چشمگیر استفاده از فضای مجازی در جامعه اشاره و تصریح 
کرد:می توان ادعا کرد جرایم فضای حقیقی غالباً نشات گرفته از فضای مجازی است و ما 

باید توجه و همت خود را به رصد و کنترل فضای مجازی معطوف کنیم.
دادستان قم با بیان این که اهمیت فضای مجازی باعث شد تا مجتمع تخصصی فضای 
مجازی در دادسرای عمومی و انقلاب قم راه اندازی شود و این ابتکار به عنوان الگویی در 
کشور مورد توجه قرار گرفت، گفت: با پیش بینی شورای فضای مجازی از موازی کاری 

و هدر رفت سرمایه های بیت المال در نهادهای مختلف در استان جلوگیری می شود.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم خبر داد

فراخوان طراحی و ساخت آثار حجمی برای 
نوروز 97

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از اعلام فراخوان طراحی و ساخت آثار 
حجمی برای نوروز ٩7 خبر داد.

سیدمحمد موسوی منش با اشاره به اعلام فراخوان طراحی و ساخت آثار حجمی برای 
نوروز ٩7 اظهار کرد: سازمان زیباسازی برای مشارکت شهروندان و هنرمندان کشور برای 
زیباسازی و نشاط   بخشی به شهر قم در ایام نوروز فراخوانی برای طراحی المان های حجمی 
مناسبتی اعلام کرده است.وی با بیان اینکه هویت اسلامی ایرانی، بهار و آداب و رسوم 
نوروزی، خاطره انگیزی نشاط و شادابی، سرزندگی، جذابیت و رنگ در شهر و نوآوری و 
خلاقیت جزو موضوعات این فراخوان است، افزود: با توجه به اینکه این آثار به صورت موقت 
در ایام نوروز سال ٩7 مورد بهره برداری و اکران قرار خواهند گرفت باید علاوه بر حداقل سه 
ماه ماندگاری مفید در فضای باز شهری، فاقد پیچیدگی ساخت، قابلیت جابجایی و حداقل 
هزینه ساخت باشند.موسوی منش با اشاره به دیگر جزئیات این فراخوان، اذعان کرد: 
تمام طراحان و هنرمندان باید مشخصات فنی طرح خود را شامل ابعاد، متریال، اهداف، 
طرح و روش اجرا به طور کامل ارائه کنند.وی اضافه کرد: همچنین طرح های برگزیده در 
صورت داشتن فایل سه بعدی باید اصل فایل نیز ارائه شود تا مورد بررسی و ارزیابی قرار 
گیرد.مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم با تاکید بر اینکه ارسال طرح ها به صورت 
مجسمه های فیگوراتیو، سردیس و تندیس جزو اهداف و محورهای این فراخوان نیست، 
افزود: تکنیک انتخاب متریال ساخت آزاد بوده و ارائه ماکت حجمی برای درک بهتر هیات 
داوری توصیه می شود.موسوی منش با اشاره به روش های شرکت در این فراخوان، گفت: 
 dpi ٣00 علاقه مندان می توانند طرح های پیشنهادی خود را در قالب چاپ با کیفیت
حداقل ابعاد 4٢0*٢٩.7 سانتیمتر و فایل تصاویر با فرمت jpg و نقشه های اولیه با فرمت 
پی دی اف و رزومه کاری بر روی DVD حداکثر تا پایان وقت اداری ٣0 دی ماه به صورت 
حضوری و یا پستی به آدرس سازمان ارسال نمایند.وی گفت: به سه طرح اول ٢0 میلیون 

ریال و چهار طرح برگزیده دوم ١0 میلیون ریال جایزه تعلق خواهد گرفت.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبر داد

جابجایی رایگان در مسیر خیابان چهارمردان
 تا عمار یاسر 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از جابجایی رایگان زائرین و شهروندان قمی 
در مسیر خیابان چهارمردان به سمت بلوار عماریاسر با دو دستگاه مینی بوس خبر داد.

حسین مومنی موحد با اشاره به اجرای پروژه پیاده راه خیابان ارم از هفته گذشته، اظهار 
کرد: با توجه به اینکه تردد بخش عمده خطوط اتوبوس شهری و همچنین بخشی از 
ایستگاه های اتوبوس در این محور قرار داشت تغییراتی در سیستم حمل و نقل عمومی 

صورت گرفت تا رضایتمندی و رفاه شهروندان تامین شود.
وی با اشاره به اختصاص بخشی از ناوگان برای انتقال شهروندان در محدوده طرح 
ترافیک، گفت: با توجه به محدودیت های تردد خودروها از ابتدای خیابان چهارمردان 
تا بلوار عماریاسر ، مینی بوس هایی قرار داده شده که به صورت رایگان به شهروندان 

خدمات رسانی می کنند.
مومنی موحد با اشاره به جزئیات فعالیت این ناوگان، اذعان کرد: با توجه به عملیات 
عمرانی خیابان آیت الله مرعشی نجفی)ره( ارم و تردد زائرین و مجاورین شهر کریمه اهل 
بیت)س( دو دستگاه مینی بوس در عصر روزهای سه شنبه و پنجشنبه در مسیر ابتدای 

چهارمردان تا بلوار عمار یاسر فعالیت می کنند.
وی با اشاره به نظارت بر فعالیت ناوگان اتوبوسرانی در این محدوده، خاطرنشان کرد: 
بازرسین سازمان برای نظارت بر خدمت رسانی ناوگان و راهنمایی زائرین در طول مسیر 
مستقر هستند و شهروندان می توانند انتقادات و پیشنهادات خود را از طریق شماره تماس 

٣٦٦4٢٨00 روابط عمومی سازمان اعلام کنند.

شهردار منطقه چهارقم اعلام کرد

آغاز کاشت فضای سبز در فاز 3 پروژه بلوار زائر 
شهردار منطقه چهار قم گفت: کاشت فضای سبز فاز ٣ بلوار زائر در منطقه چهار در 

حال انجام است.
مجید متین  فر با تاکید بر ظرفیت ویژه بلوار زائر برای توسعه فضای سبز در شهر قم، 
اظهار کرد: با توجه به وسعت بسیار خوب این بلوار و محدوده غیرقابل تردد آن می تواند 
پروژه های بسیار خوبی را برای توسعه فضای سبز در آن اجرا کرد. وی با اشاره به اجرای 
پروژه فاز ٣ بلوار زائر حدفاصل پل انقلاب به سمت بیمارستان امام رضا)ع(، خاطرنشان 
کرد: این پروژه به زودی افتتاح خواهد شد و شهرداری این منطقه برای کاشت فضای سبز 
در این محدوده وارد عمل شده است. متین فر آغاز کاشت فضای سبز فاز 4 بلوار زائر از پل 
انقلاب به سمت پردیسان را مورد توجه قرار داد و افزود: از شهریور ٩٦ حفر چاله کاشت 
و تعویض خاک و کود دهی آغاز شده و گونه های لازم برای کاشت نیز آماده شده است. 
وی نوع درختان آماده کاشت در این پروژه را کاج، اکالیپتوس، زیتون، سنجد و زیتون تلخ 
و... عنوان کرد و افزود: تاکنون 700 اصله نهال کاشته شده و حدود ٢00 اصله نیز کاشته 
خواهد شد. شهردار منطقه چهار قم اضافه کرد: تمام تلاش خود را به کار گرفتیم که 

همزمان با افتتاح پروژه فضای سبز آن نیز تکمیل شده و در اختیار شهروندان قرار گیرد.

سرپرست شهرداری منطقه دو قم تاکید کرد

لزوم انجام تمهیدات لازم در مواقع بحران 
سرپرست شهرداری منطقه دو قم بر لزوم انجام تمهیدات لازم در مواقع بحران تاکید کرد. 
رضا رحیمی در جلسه ستاد بحران منطقه با اشاره به وقوع زمین لرزه  پنجشنبه شب 
گذشته، گفت: باید تمهیدات لازم در مواقع بحران اندیشیده شود و اعضای ستاد بحران 
منطقه در این چنین مواقع در آماده باش کامل باشند. وی خاطر نشان کرد: اطلاع رسانی 
و فراخوان فوری  باید در دستور کار ستاد بحران باشد و تامین نیرو و تجهیز ماشین آلات 
و وسایل مورد نیاز الزامی است. رحیمی اظهار داشت: همچنین هماهنگی سوله ها و سالن 
های ورزشی سطح منطقه جهت اسکان در مواقع بحران ضروری است که می بایست 
توسط مسئولین نواحی انجام شود. وی در ادامه افزود: مدیریت و ایمن سازی بوستان ها و 
شناسایی اماکن آسیب پذیر از دیگر اقدامات منطقه خواهد بود که انتظار می رود به نحو 

احسن صورت پذیرد.

دومین نشست سالیانه هم اندیشی مرکز پژوهشی وقف با حضور نماینده ولی 
فقیه و رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه در قم برگزار شد.

 به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، نشست 
سالیانه هم اندیشی مرکز پژوهشی وقف، چهارشنبه شب با حضور حجت الاسلام 
والمسلمین محمدی نماینده ولی فقیه و رئیس سازمان اوقاق، اساتید و محققان 

این سازمان در مرکز اعزام مبلغ این سازمان برگزار شد.
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه:

نیازمند آسیب شناسی وقف در همه حوزه ها هستیم
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه نیز در این نشست گفت: آسیب شناسی وقف 

در ابعاد مختلف مسئله ای است که باید مورد توجه قرار 
حجت الاسلام والمسلمین علی محمدی سالیانه هم اندیشی مرکز پژوهشی 
وقف که با حضور اساتید و محققان سازمان اوقاف در مرکز اعزام مبلغ این سازمان 
برگزار شد اظهار کرد: اقدامات خوبی توسط مرکز پژوهشی وقف انجام شده که 

برخی از آنها همچون مجموعه کتاب های پژوهشی به سرانجام رسیده است.
وی افزود: آسیب شناسی وقف در ابعاد مختلف مسئله ای است که باید مورد 

توجه قرار بگیرد.
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه با بیان اینکه وقف، حکمی الهی و سنتی 
نبوی است گفت: لازم است آسیب شناسی جدی صورت بگیرد تا ببینیم چرا این 

سنت نورانی در وضعیت کنونی به سر می برد.
وی ادامه داد: زمانی بخش عمده ای از امور مسلمانان توسط وقف اداره می شد 
به طوری که جابر می گوید در زمان پیامبر اکرم)ص(، هر یک از صحابه، یک 

موقوفه داشتند.
محمدی با اشاره به آثار وقف در جامعه خاطرنشان کرد: زمانی موقوفات موجود 
در هند، حوزه علمیه نجف را پشتیبانی می کردند که هنوز تعدادی از آنها باقی 

هستند.
بین المللی دچار  نظر حقوق  از  افزود:  امور خیریه  و  اوقاف  رئیس سازمان 
مشکلاتی هستیم از جمله اینکه برخی ایرانیان در کشورهای دیگر موقوفاتی 

داشته اند که اکنون نمی توانیم حقوق آنها را استیفا کنیم.

وی با بیان اینکه هنوز نگاه خوبی در جامعه نسبت به وقف وجود ندارد گفت: 
بسیاری از مردم به دنبال انجام کار نیک هستند که نمونه آن را در زلزله اخیر 

کرمانشاه دیدیم ولی همین نگاه نسبت به وقف وجود ندارد.
محمدی با تأکید بر آسیب شناسی وقف در حوزه های علمیه، دانشگاه ها و 
مراجع و محاکم قضایی تصریح کرد: در زیر مجموعه های قوای قضائیه و مجریه 
از جمله اسناد و املاک، سازمان جنگل ها و مراتع، شهرداری ها و مانند آنها نیز 

مشکلاتی راجع به وقف دیده می شود.
نماینده ولی فقیه و رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه ادامه داد: حتی لازم 
است در مجموعه سازمان اوقاف هم آسیب شناسی لازم صورت بگیرد که از 
آن جمله می توان به مدیریت موقوفات و وقف اشاره کرد و سپس راهکارهای 

کاربردی و علمی برای رفع مشکلات ارائه داد.
وی تأکید کرد: اگر آسیب های مربوط به مسئله وقف در حوزه و دانشگاه که 
جایگاه نخبگان جامعه هستند حل شود، آنگاه طعم شیرین وقف به کام جامعه 

هم گوارا می آید.
محمدی با اشاره به لزوم استقلال حوزه های علمیه از حکومت گفت: جایگزین 
بودجه های دولتی، وقف برای حوزه هاست که با تغییر دولت ها و نگرش ها، مشکلی 

برای حوزه ها به وجود نیاید.
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه تصریح کرد: بیشتر مراکز علمی و حوزوی 
جهان اسلام موقوفه هستند و به برکت همین مراکز، علما و پژوهشگران بسیاری 
تربیت شده اند همچنین تعداد زیادی کتاب از محل درآمد موقوفات چاپ می شود 

که موجب نشر دین و معارف اسلامی شده است.
وی گفت: وقف می تواند موجب تقویت قشر ضعیف جامعه نیز بشود و به این 

ترتیب فاصله طبقاتی را کم کند که عدالت اجتماعی و امنیت، ثمره آن هس
 عضو مرکز پژوهشی وقف عنوان کرد

انتشار 5 عنوان اثر پژوهشی وقف تا پایان سال
عضو مرکز پژوهشی وقف  نیز در این هم اندیشی گفت: پنج عنوان کتاب جدید 
به همت مرکز پژوهشی وقف تا پایان سال جاری به بازار نشر عرضه خواهد شد.

حدادی منش ظهار کرد: رهبر معظم انقلاب در مورد سنت حسنه وقف و لزوم 

تروی آن در جامعه تأکیدات فراوانی دارند.
وی افزود: کسانی که عمر خود را در این راستا و توسعه فرهنگ وقف صرف 

می کنند، در حقیقت بهترین سرمایه زندگی شان را در این راه بکار گرفته اند.
عضو مرکز پژوهشی وقف با اشاره به آثار پژوهشی جدید حوزه وقف عنوان کرد: 
کتاب مجموعه قوانین و مقررات وقف به همت ریاست مرکز پژوهشی وقف و 
معاونت فرهنگی سازمان اوقاف از جدیدترین آثار چاپ شده محسوب می شود که 

بعد از چندین سال زحمات محققان و پژوهشگران به ثمر نشسته است.
وی ادامه داد: این مجموعه توسط مرکز پژوهشی وقف ارزیابی شده و مراحل 

تکمیل و ویرایش های فنی و ادبی آن صورت گرفته تا به مرحله چاپ برسد.
حدادی منش خاطرنشان کرد: حجت الاسلام فراهانی رئیس مرکز پژوهشی 
وقف و دیگر کارشناسان و اساتید برای تألیف و چاپ این کتاب که شامل ١7٥ 
عنوان قانون، تفاهم نامه، ١4١ مورد نظریه مشورتی اداره حقوقی، ٢٢ مورد رأی 
هیئت عمومی دیوان عدالت اداری و مواردی از این قبیل است، زحمات زیادی 

کشیده اند.
وی با اشاره به ویژگی های این مجموعه کتاب عنوان کرد: تاریخ تصویب و 
مرجع تصویب هر یک از قوانین در این کتاب به ثبت رسیده و علاوه بر این تاریخ 

تمام مواد اصلاحی و الحاقی هم آورده شده است.
عضو مرکز پژوهشی وقف با اشاره به دیگر اثر مرکز پژوهشی وقف گفت: 
مجموعه پژوهش های فقهی و حقوقی نهاد وقف شامل 40 مورد نام دیگر کتابی 

است که طرح جلد آن هم آماده و نهایی شده است.
 حجت الاسلام باقری از جمله اعضای حاضر در این نشست طی سخنانی 
اظهار کرد: آسیب شناسی آثار و فعالیت های مربوط به حوزه وقف، لزوم ایجاد 
رشته های تخصصی وقف در حوزه و دانشگاه، تعامل با مراکز پژوهشی خارج از 
سازمان اوقاف، معرفی مرکز پژوهشی سازمان اوقاف به اقشار مختلف و نهادهای 
پژوهشی، ساخت مستندهایی پیرامون روند فعالیت های این مرکز و اهتمام بیشتر 
به وضعیت مادی و معنوی پژوهشگران حوزه وقف، از جمله نکاتی است که 

می توان نسبت به آنها اهتمام داشت.
حجت الاسلام وحدتی هم در این نشست با اشاره به تشکیل گروه فقه و وقف 
در جامعه المصطفی العالمیه اظهار کرد: سرفصل های مربوط به این گروه به تدریج 
به رشته تحریر درآمده و دوره های مختلف تحصیلی اعم از کارشناسی ارشد و 

دکتری برای آنها طراحی و مجوز لازم هم برای آنها اخذ شده است.
وی ادامه داد: برای اجرایی شدن این دوره ها، نیازمند پشتیبانی مادی و معنوی 

سازمان اوقاف و امور خیریه هستیم.
وحدتی گفت: رئیس جامعه المصطفی العالمیه موافقت کرده که تفاهم نامه ای 
در این زمینه با سازمان اوقاف به امضا برسد که متن آن تدوین شده و در اختیار 

سازمان اوقاف قرار گرفته است.
رونمایی مجموعه »قوانین و مقررات وقف

در نشست سالیانه هم اندیشی مرکز پژوهشی وقف و با حضور رئیس سازمان 
اوقاف و امور خیریه، از مجموعه »قوانین و مقررات وقف« رونمایی شد.

این کتاب از جدیدترین آثار چاپ شده محسوب می شود که بعد از چندین سال 
زحمات محققان و پژوهشگران به ثمر نشسته است؛ مجموعه قوانین و مقررات 
وقف توسط مرکز پژوهشی وقف ارزیابی شده و مراحل تکمیل و ویرایش های 
فنی و ادبی آن صورت گرفته تا به مرحله چاپ برسد. در انتها نیز با اهدای لوح 
و جوایزی از پژوهشگران برتر این مرکز تجلیل شد؛ بر این اساس حجج اسلام و 
اساتید محققیان، فرهودی، صادق پور، باقری، صفری، امامی و حدادی منش مورد 

تقدیر قرار گرفتند.
این کتاب شامل ١7٥ عنوان قانون، تفاهم نامه، ١4١ مورد نظریه مشورتی اداره 
حقوقی، ٢٢ مورد رأی هیئت عمومی دیوان عدالت اداری و مواردی از این قبیل 
است همچنین از دیگر ویژگی های آن می توان به ثبت تاریخ تصویب و مرجع 

تصویب هر یک از قوانین و نیز تاریخ تمام مواد اصلاحی و الحاقی اشاره کرد.

با حضور رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه

دومین نشست سالیانه هم اندیشی مرکز پژوهشی وقف برگزار شد

دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد

شهردار قم با صدور پیامی ارتحال آیت الله حائری شیرازی را تسلیت گفت.
دکتر سقائیان نژاد با صدور پیامی ارتحال آیت الله محی الدین حائری شیرازی نماینده سابق شیراز در مجلس خبرگان رهبری را تسلیت 

گفت.
متن پیام شهردار قم به این شرح است:

 »انا لله و انا الیه راجعون«
هَا شَيْ ءٌ إلَِی یَوْمِ الْقِیَامَةِ. )محاسن، ج١، ص٢٣٣( امام علی)ع(: إذَِا مَاتَ الْعَالِمُ ثُلِمَ فِي الِْسْلَامِ ثُلْمَةٌ لَا یَسُدُّ

هرگاه عالمی بمیرد رخنه ای جبران ناپذیر در اسلام ایجاد می شود.
درگذشت فقیه وارسته، استاد ارزشمند اخلاق، سالک الی الله حضرت آیت الله آقای حاج شیخ محی الدین حائری شیرازی نماینده سابق 

مردم شیراز در مجلس خبرگان رهبری و امام جمعه سابق این شهر، موجب تاثر و تالم گردید.
این عالم گرانقدر، مجاهد و مبارز انقلابی عمر بابرکت خود را در راستای ترویج موازین اسلامی و تبیین مبانی اخلاق 
اسلامی در جامعه کردند و همواره در طول دوران پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی یار انقلاب، امام)ره( و رهبری بودند.

خبر رحلت این فقیه و مجاهد که در دوران قبل و پس از انقلاب اسلامی کارنامه ای پربار و گرانقدر از خود به یادگار گذاشته است، برای 
بهره گیرندگان از علم و اخلاق ایشان و طلاب علوم دینی بی شک ثلمه ای عظیم و جبران ناپذیر است.

امام  حضرت  رهبری  معظم  مقام  موعود)عج(،  مهدی  ولیعصر  حضرت  محضر  به  را  جانگاه  مصیبت  این  اینجانب 
خامنه ای)مدظله العالی(، مراجع عظام تقلید، علما، شاگردان و خانواده داغدار ایشان تسلیت عرض نموده و از خداوند 

متعال علوّ درجات برای آن فقید سعید و صبر جمیل و اجر جزیل برای خانواده ایشان مسألت می نمایم.

پیام تسلیت شهردار قم در پی ارتحال آیت الله حائری شیرازی

روابط عمومي اداره کل  امور مالیاتي استان قم

قابل توجه مودیان محترم 
مالیات بر ارزش افزوده:

 مهلت ارائه اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده 
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حداکثر تا 15 دی ماه سال جاری می باشد.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم 

اشرافیت سیاسی و ناکارآمدی را باید کنار زد
امام جمعه قم  بابیان اینکه  اشرافیت سیاسی و ناکارآمدی را باید کنار زد گفت: نمایندگان 
و دولت باید تلاش کنند مشکلات اولویت دار کشور و مسائلی که مردم با آن دست به گریبان 

هستند حل شود و فاصله غنی و فقیر که امروز زیاد است کاهش یابد.  
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که در مصلای قدس 
برگزار شد، با اشاره به فرا رسیدن ایام رحلت حضرت فاطمه معصومه)س( اظهار داشت: 
رعایت حریم و حرمت بارگاه کریمه اهل بیت)ع( با حفظ حجاب و عفاف از سوی مردم و 
رعایت انصاف از سوی بازاریان و همچنین تلاش حوزویان و طلاب در زمینه مسائل فرهنگی 
باید مورد توجه باشد.   وی در ادامه گفت: توجه به معماری اسلامی در قم، رعایت نظافت 
شهری و نیز رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی از جمله مواردی است که مردم این شهر 
باید بیش از سایر شهرها به آن توجه داشته باشند.   تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه 
معصومه)س( با اشاره به رحلت آیت الله حائری شیرازی از اساتید برجسته اخلاق حوزه علمیه 
قم افزود: رحلت این عالم ربانی ضایعه بزرگی برای حوزه های علمیه به شمار می رود و ایشان 

سال های زیادی از عمر خود را برای خدمت به مردم و روحانیت صرف کرد.  
باید نسبت به توطئه آمریکا و صهیونیست ها حساس باشیم

وی عنوان کرد: انقلاب اسلامی به رغم همه فرازها و فرودهایش با وجود زیرساخت های 
فکری و ارزشی و پشتوانه مردمی با هدایت های رهبر معظم انقلاب مسیر تعالی و پیشرفت 
را همچنان ادامه می دهد.   وی افزود: در این مقطع کنونی باید بیش از گذشته نسبت به 
توطئه آمریکا و صهیونیست ها حساس باشیم چرا که دشمنان در منطقه شکست ذلت باری 
خوردند و با تحریم اقتصادی نیز نتوانستند آسیب جدی به کشور وارد کنند. آیت الله سعیدی 
با بیان اینکه دشمنان به دنبال بدبین کردن مردم و مسئولان نسبت به یکدیگر هستند و القاء 
ناامیدی و یأس را در دستور کار خود قرار دارند، گفت: دشمنان با امپراتوری رسانه ای خود، با 
تخریب روحانیت و با میدان آوردن غرب گرایانه نوین، استعمار جدیدی را در دست طراحی 
دارند از این رو بصیرت نیروهای مومن و انقلابی در این مقطع کنونی بسیار ضروری است.  

نباید در مسیر انقلاب ناامید شد
وی با بیان اینکه انقلاب اسلامی سختی های خاص خودش را دارد و نباید در مسیر 
انقلاب ناامید شد، تاکید کرد: اشرافیت سیاسی و ناکارآمدی را باید کنار زد و ساده زیستی و 
مردم داری و تکریم ارباب رجوع را باید در دستور کار قرار داد و اقتصاد مقاومتی و تحول چرخه 
مدیریتی ضرورتی انکار ناپذیر است.   امام جمعه قم با اشاره به ارائه بودجه کشور از سوی 
دولت به مجلس بیان داشت: نمایندگان و دولت باید تلاش کنند مشکلات اولویت دار کشور 
و مسائل روزمره ای که مردم با آن دست به گریبان هستند حل شود و فاصله غنی و فقیر 
که امروز زیاد است کاهش یابد.    وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه فقهای 
شورای نگهبان در حقیقت شعبه ای از حریم فقه اهل بیت)ع( هستند، افزود: ایستادگی در 
برابر فقهای شورای نگهبان و تضعیف آنان در واقع ایستادگی در برابر فقه اهل بیت)ع( است 

و نحوه انتقادات نباید منجر به رد حکم این فقهای این شورا باشد.

در مسجد اعظم قم؛

مراسم بزرگداشت آیت الله حائری شیرازی 
برگزار شد

 مراسم گرامیداشت اولین روز ارتحال آیت الله حائری شیرازی از سوی دفتر مقام معظم 
رهبری و با حضور گسترده طلاب و اقشار مختلف مردم در مسجد اعظم قم برگزار شد. 

مراسم گرامیداشت اولین روز ارتحال آیت الله محی الدین حائری شیرازی شامگاه پنجشنبه 
از سوی دفتر مقام معظم رهبری و با حضور علما و اساتید حوزه و اقشار مختلف مردم در 
مسجد اعظم قم برگزار شد. آیات عظام مکارم شیرازی، جوادی آملی، سبحانی، نوری همدانی، 
شبیری زنجانی و علوی گرگانی از مراجع عظام تقلید و همچنین حجت الاسلام محمدی 
گلپایگانی رئیس دفتر مقام معظم رهبری، حجت الاسلام منتظری دادستان کل کشور، آیت 
الله اعرافی مدیر حوزه های علمیه کشور و آیت الله سعیدی امام جمعه قم و تولیت آستان 
مقدس حضرت معصومه)س( در این مراسم حضور داشتند. تعدادی از نمایندگان خبرگان 
رهبری و مجلس شورای اسلامی و اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیز از جمله 
شرکت کنندگان در این مراسم بودند. حجت الاسلام علی نظری منفرد از اساتید حوزه 
علمیه قم در این مراسم یاد مرحوم آیت الله حائری شیرازی را گرامی داشت و از ابعاد مختلف 
شخصیت آن مرحوم سخن گفت. وی با بیان اینکه این عالم ربانی از حافظه قوی برخوردار 
بود و به چندین زبان خارجی تسلط داشت، گفت: مرحوم آیت الله حائری شیرازی زندگی 
زاهدانه ای داشت و در علوم مختلف صاحب نظر بود. حجت الاسلام نظری با اشاره به اینکه 
مرحوم آیت الله حائری شیرازی خود را وقف دین کرده بود و برای گسترش معارف دینی 
تلاش بسیاری می کرد، اظهار داشت: این استاد اخلاق حوزه عالمی جامع بود و به خوبی 
از لحظات عمر خود استفاده می کرد. آیت الله حائری شیرازی که از چندی پیش، به علت 
بیماری در بیمارستان بستری بود ظهر چهارشنبه در سن ٨١ سالگی دعوت حق را لبیک 
گفت. مراسم تشییع این استاد اخلاق حوزه علمیه صبح روزپنجشنبه  با حضور جمع کثیری 
از روحانیون و شاگردان این استاد اخلاق حوزه علمیه قم از مسجد امام حسن عسکری)ع( به 

سمت حرم مطهر حضرت معصومه)س( تشییع شد.






